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آیا »دالان تورانی« حقیقت دارد؟
* محسن پاک آئین

به دنبال افزایش اختلافات بین جمهوری های آذربایجان و ارمنستان، برای استفاده 
از مســیر ریلی که باکو را از مسیر استان سیونیک ارمنستان به نخجوان متصل می 
کند، برخی از کارشناسان و رسانه ها، این مسیر را »دالان تورانی« نامیدند. بنظر می 
رسد شباهت »تور« با »ترک« باعث شده که این افراد، تور را همان ترک و در قلمرو 

ترکستان بزرگ که ایده آرمانی ترکیه است، تصور کنند.
در این یادداشــت سعی می شــود صحت این نامگذاری بلحاظ جغرافیایی،تاریخی 
و سیاســی با اســتفاده از اطلاعات موجود در ویکی پدیا کــه از میان دیدگاه های 
صاحبنظران جمع آوری شــده، ارزیابی شود. موارد داخل گیومه عینا از ویکی پدیا 

نقل می شود.
- »توران جای نامی برای یک منطقه در آسیای میانه به معنی سرزمین تور به زبان 
پارسی میانه اســت، که از آن سوی آمودریا )جیحون( یعنی ماوراءالنهر، به خوارزم 

متصل بوده و از مشرق تا دریاچه آرال امتداد دارد«
- »در کعبه زرتشــت، توران جزء ایالت های ایران آمده، کهن ترین منبع که به کلمه 
توران اشاره می کند کتاب اوستا است و تمامی تورانیان در این کتاب نام های ایرانی 
دارند... در کتاب های پهلوی نیز نام های تورانیان همه ایرانی اســت. در شاهنامه هم 
نام هایی مانند پشــنگ و ارژنگ، افراسیاب، گرسیوز، اغریرث، گُروی، کهرم، سپهرم، 
اندریمان، ســرخه، شیده، فرنگیس، منیژه، ویسه، فرشیدورد، لهاک، هومان، پیران، 
بارمان، پیلسم، گلباد، نســتیهن، شواسپ، ارجاسپ، ویدرفش، نامخواست،... کاملًا 

آشکار می سازد که تورانیان عصر اوستایی، قوم- قبیله ای »ایرانی« بوده اند.«
- »در شاه نامه فردوسی که برگرفته شده از خدای نامه است تورانیان با ایرانیان دارای 
یک ریشه هستند آن گاه که از پادشاهی و تقسیم سرزمین ها به دست فریدون سخن 
می رود. تور و ســلم و ایرج، هر سه فرزندان فریدون هستند یکی از این سرزمین ها 
ســرزمین تور در همسایگی و مرز به مرز ترکان-مغولان در شمال چین است که به 

تور برادر ایرج )نماد ایرانیان( می رسد.«
- »آرَش کمانگیر یا آرش شیواتیر بزرگ ترین تیرانداز در اسطوره های ایرانی است که 
پــس از پایان جنگ ایران و توران، به عنوان کمان دار ایرانی برای تعیین مرز ایران و 
توران برگزیده شد و از بالای کوه »ایَریوخْشَئوثه«، تیری را به سوی کوه »خْوَنوَْنتْ« 
پرتاب کرد و با پرتاب تیر او در زمان منوچهر، مرز میان ایران و توران تعیین شد.«

- »بــه گزارش ابوریحــان بیرونی، آرش تیر را از کوه رویــان افکند و خداوند باد را 
فرمان داد تا تیر او را به اقصای خراســان، جایی واقع در فرغانه و طبرستان برساند. 
تیر آرش، که افراســیاب آن را نشان کرده بود، هزار فرسخ رفت و سرانجام بردرخت 
گــردوی بزرگی فرود آمد. به گزارش ثعالبی، تیر آرش به هنگام طلوع آفتاب پرتاب 
شــد، از مازندران گذشت و به بادغیس رســید و چون خواست فرود آید، به فرمان 
خداوند، فرشــته ای آن را به پرواز درآورد و به خُلمْ در سرزمین بلخ برُد و در هنگام 

غروب در کوزین )تصحیف گوزبن، ناحیه ای میان گوزگان و جیحون( فرود آورد.«
-»شــباهت  صوری  میان  دو نام »تور« و »تورک » )ترک (، پندارها و گمراهیهایی  را 
ســبب  شده است . همین  تصورات  در ســده های  ۱۳ و ۱۴ق  / ۱۹ و ۲۰م  تحریفها و 
دشــواریهایی  را پدید آورد؛ به  ویژه  آنکــه  در برخی  از مآخذ محدوده هایی  خیالی  با 
نام های  توران  و ترکســتان  در آسیای  مرکزی  پدید آمد که  از دیدگاه  جغرافیایی  و 
تاریخی  به  اثبات  نرســیده اند. از سدۀ ۶م  که  ترکان  به  آســیای  مرکزی  راه  یافتند، 
شــباهت  نامهای »تور« و »تورک » سبب  شــد که  برخی  نام  توران  و ترکان  را یکی  

بدانند؛ حال  آنکه  رابطه ای  میان  این  دو نام  وجود ندارد«
-»تورانیســم که با نام پان تورانیسم هم شــناخته می شود ایدئولوژی بود که توسط 
یک فرد مجارســتانی ســاخته و پرداخته شــد. این ایدئولوژی به منظور مقابله با 
ایدئولوژی های دیگر کشورهای اروپایی مثل پان اسلاویسم و پان ژرمنیسم، هم زمان 
با شــکل گیری و رشــد فزاینده ایدئولوژی های ناسیونالیســتی اروپایی، به منظور 
یارگیری مجارســتانی ها و اتحاد آنها با کشــورهای ترک زبان مثل عثمانی و برخی 
قومیت های اورالی زیر سایه امپراتوری تزار روسیه ساخته شد و هدف آن ها یارگیری 
سیاسی برای مقابله با همدیگر بود. ریشه اصلی کلمه پان تورانیسم به کتاب شاهنامه 
فردوسی بر می گردد که سرزمین افسانه ای توران بر می گردد. ایده پان تورانیسم ۵۰ 

سال پیش از شعله ور شدن جنگ جهانی اول شکل گرفت.«
-»در اوایل ســده بیستم برخی از اندیشــمندان و سیاستمداران ترکیه و تاتارستان 
در تعریــف توران آن را تبدیل به وســیله ای برای توجیه پانترکیســم قرار دادند و 
این منطقه اســاطیری را، همه مناطق و کشورهایی که در آن به ترکی سخن گفته 
میشــود، تعریف نمودند. این موضوعی است که در ادبیات سیاسی ترکیه هنوز هم 

کم و بیش مطرح است.
طبق این ادبیات سیاسی، پان تورانیسم به اندیشه متحد کردن همه ترکان جهان و 

سرزمین های آنان گفته میشود.«
-»ولادیمیر مینورســکی در مورد جعل پان ترک ها برای هویت ســازی خودشان و 
مصادره کشــورهای دیگر جهان چنین گفته است: »هر جا که پرسش حل نشده ای 
در زمینه فرهنگ قوم های شــرق باســتان پدید آید ترکان بی درنگ دست خود را 

همان جا دراز می کنند.«
-» آندره  ماندلشتام  عضو انستیتوی  حقوق  بین الملل  امپراتوری  روسیه  و مدیر ادارۀ 
حقوقی  دولت  موقت  آن  کشور ضمن  مقدمه ای  بر کتاب پان  تورانیسم ، یادآور گردیده  
اســت  که  طلعت  بیگ ، وزیر ترکان  جوان  در گفت  و گویی  در ۱۳۲۷ ق  / ۱۹۰۹م  با 
وی  چنین  بیان  داشــت  که  به  تازگی  از وجود برادران  ترک  خود در آسیای  مرکزی ، 
آگاهی  یافته  است . با این  وصف  بذری  که  پان  تورانیست های  روسیه  کاشتند، زمینۀ 

مناسبی  در ترکیه  برای  رشد و نمو یافت «
از مطالب فوق نکات زیر یافته می شود:

۱- منطقه توران چه در منابع اســاطیری و چه در کتب باســتانی مانند اوستا، به 
منطقــه ای در کرانه رود جیحون و مجاور اســتان بلخ و بادغیــس و دره فرغانه و 
بطور کلی در آســیای مرکزی اطلاق می شده و هیچگاه در منطقه قفقاز یعنی در 

کنارجمهوری های آذربایجان و ارمنستان نبوده است.
۲- ریشــه تورانیان، آریائی بوده و ایرانی بوده اند و اگرچه بلحاظ اختلافات مرزی با 

ایران در جنگ بوده اند اما ریشه این درگیری ها، زبان یا قومیت نبوده است.
۳- در دوره معاصر، ابداع مفاهیم تورانیســم یا پان تورانیسم فاقد ریشه ترکی بوده و 
توسط یک فرد مجارستانی به منظور مقابله با ایدئولوژی های دیگر کشورهای اروپایی 
مثل پان اسلاویسم و پان ژرمنیسم، برای اتحاد مجارستانی ها با کشورهای ترک زبان 
با حمایت امپراتوری تزار روســیه، برای مقابله با اروپا ابداع شده است. جالب اینکه 
ترکان  عثمانی  مدتهای طولانی از وجود نظریه  پردازان  پان  تورانیسم  بی خبر بودند و 
بعدها از طریق  نوشته های  اروپاییان  از جمله  لئون  کائن ، وامبری  و دیگر خاورشناسان  

به  وجود پان  تورانیسم  پی بردند.
۴- ترکیه در مسیر هویت و پیشینه سازی برای قوم ترک بخصوص پس از استقلال 
کشورهای آسیای مرکزی و قفقاز، از واژه تورانیسم سوء استفاده کرد و آن را مترادف 
واژه ترک خواند. اصطلاح ترکستان بزرگ که ابداع ترکیه بود نیز با هدف بزرگنمایی 
قدرت ترکیه به عنوان برادر بزرگ اقوام قزاق و قرقیز و ازبک و آذری وترکمن و تاتار، 
ایجاد گردید. در حالی که این اقوام برای قومیت خویش اصالت قائل بوده و خود را 
در قلمرو پیروان آتاترک و ترکیه نمی دانند.)ر.ک. آیا کشــورهای ترُک، متحد می 

شوند؟ منتشره در دیپلماسی ایرانی(
۴- یکی از اهداف رسانه ها و پان ترکیست های ترکیه از داستانسرایی و قصه پردازی 
برای برجسته کردن افسانه تقابل ایران و توران، قرار دادن ایران در مقابل کشورهای 

ترک زبان یعنی همسایگان و دوستان ایران، است.
با این وصف اگر دالان ریلی آذربایجان و ارمنستان، یک دالان تورانی نامیده شود نه 
تنها فاقد مفهوم و اصالت تاریخی بوده بلکه در جهت تمایلات ترکیه برای بزرگنمایی 
قدرت و تثبیت جایگاه برادر بزرگتری خود در قفقاز خواهد بود. موضوعی که حتی 
کشــورهای باصطلاح ترک زبان هم به آن اعتقادی ندارند. شــاید بهتر باشد بجای 
دالان تورانی، از این مســیر به عنوان دالان ریلی آذربایجان - ارمنســتان، یا دالان 
شرق به غرب و یا نام های بی حاشیه دیگر استفاده شود. مراقب باشیم که در زمین 

ترکیه بازی نکنیم.
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آنچه دیروز در زاهدان گذشت
زاهــدان روزگذشــته شــاهد اتفافات و 
حوادثــی بود که در نتیجــه آن به گفته 
شبکه خبر سیما، ۱۹ نفر کشته و ۲۱ نفر 

مجروح شدند 
خبرگزاری دولت )ایرنا( نیز نوشــت؛ به 
گفته شــاهدان عینی ۱۹ تن در حادثه 
تیراندازی در زاهدان کشــته و شــماری 

زخمی شدند.  
خبرگزاری اصولگرای فارس نیز نوشت ظهر 
روز جمعه صدای شــدید تیراندازی افراد 
ناشــناس از خیابان رازی در نزدیکی یک 
مسجد اهل ســنت و کلانتری ۱۶ زاهدان 

شنیده شد.
درگزارش بعد از ظهر فارس آمده اســت؛ 
گزارش ها از کشــته شدن حداقل ۲ تن و 
زخمی شدن چند ده نفر در این تیراندازی 
خبر می دهد. یک ماشین آتش نشانی، یک 
پایگاه اورژانس و یک بانک به آتش کشیده 
شدند. در میدان کشاورز و بازار مشترک و 
جمعه بازار نیز چند لاستیک و سطل زباله 
آتش زده شد. یک نانوایی در نزدیکی خیابان 
جام جم زاهدان نیز مورد هجوم اغتشاشگران 

قرار گرفت.
شورای تامین استان سیستان و بلوچستان 
از مردم خواسته است : »فعلا به محل های 
تجمع نزدیک نشوند و به شایعات شبکه های 

ضدانقلاب بی توجه باشند«.
حمله به کلانتری زاهدان

خبرگزاری دولت نوشت که در یک حمله 
مسلحانه در زاهدان تعدادی به سمت یک 
کلانتــری حمله کردنــد و آن را به رگبار 

بستند.
رادیو پیام تعداد کشته ها را ۲ نفر اعلام کرد 

و گفت تعدادی هم زخمی شدند.
به گزارش ایرنا به نقل از منابع آگاه تعدادی 
از پرسنل انتظامی کلانتری و عابران مجروح 

که به بیمارستانهای زاهدان منتقل شدند.
گفته می شود افراد مسلح ضمن به رگبار 
بستن کلانتری همچنین تعدادی کوکتل 

مولوتف به سمت کلانتری پرتاب کردند.
کانال تلگرامــی ایرنا ادامه داد: پیش از این 
عملیات تروریستی هم تعدادی از نمازگزاران 
نماز جمعه اهل تســنن زاهدان به خیابان 

آمده بودند.
یک نمازگزار به خبرنگار ایرنا گفت: مولوی 

عبدالحمید در خطبه های نماز جمعه ضمن 
تاکید بر هوشیاری و خویشتن داری مردم 
در مقابل خبر و شــایعه تجــاوز یک مقام 
انتظامی چابهــار به یک دختر بلوچ گفت 
این موضوع برای ما خیلی مهم است البته 
مسوولان گفته اند در حال بررسی و پیگیری 
مساله هستند و ما نیز تا زمان اعلام رسمی 
آن از سوی دســتگاههای مربوطه پیگیر 

هستیم.
ایرنا افــزود: نمازگزاران در حین اقامه نماز 
بودند که تعدادی از آنان به سمت کلانتری 
هجوم بردند و یکی از آنان با اتوبوس به دیوار 
کلانتری زده و قصد تخریب دیوار و ورود به 
کلانتری را داشتند که موفق نشدند و تنها 

بخشی از دیوار تخریب شده است.
واکنش مولوی عبدالحمید: دعوت به آرامش

امام جمعه اهل سنت مسجد مکی زاهدان 
در همین رابطه گفت: مردم سیســتان و 
بلوچستان به ویژه شهرستان زاهدان فریب 

شایعات دشمنان را نخورند و با حفظ آرامش 
به حل مشکلات پیش آمده کمک کنند. 

مولوی عبدالحمید اســماعیل زهی عصر 
جمعــه در مصاحبــه ای تلویزیونــی با 
شهروندان زاهدان اظهار داشت: حادثه پیش 
آمده بسیار تلخ و ناگوار است و این حادثه 
باید مورد بررسی قرار گیرد تا مشخص شود 
چه دست های در کار بوده است که حادثه 

امروز در زاهدان به وجود آمده است. 
وی ادامــه داد: آنچه الان مورد نیاز جامعه 
است حفظ ارامش همه مردم عزیز زاهدان 

و استان است. 
وی تاکید کرد: مــردم از تحریک اجتناب 
کنند در این شــرایط استان کاملا ملتهب 
اســت چرا که هر نوع التهاب و تحریک در 

این وضع مشکل سار خواهد بود. 
وی گفت: تاکید می کنم شهروندان آرامش 
را حفظ کنید تا مســئله مورد بررســی 
جدی قرار گیرد و به شایعات توجه نکنند. 

اعتقاد من این است که همه مردم، علما و 
اندیشمندان آرامش را حفظ کنند و هیچ 
گونه تحرکاتی انجــام نگیرد و حرف هیچ 
کس را قبول نکنند. شهروندان آرامش خود 
را حفظ کنند تا قضیه پیــش آمده مورد 
بررسی قرار گیرد تا معلوم شود مشکل از 
کجا به وجود آمده است.  مجدد تاکید می 
کنم پیام را به شهروندان برسانید چیزی که 
مورد نیاز است آرامش و امنیت است تا حق 

و باطل مشخص شود. 
وی تاکید کرد: مواظب باشــید خیلی ها 
دشــمن هســتند و هدف دارند و انها از 
شرایط سو استفاده می کنند. ضروری است 
شهروندان استان مراقب باشند به دشمنان 

قسم خورده فرصت داده نشود.

فرمانده اطلاعات سپاه سیستان و بلوچستان 
به شهادت رسید

آخرین خبرها به گزارش خبرگزاری تسنیم 
از زاهد ان، حاکی اســت،  متاسفانه در  این 
حادثه سیدعلی موسوی فرمانده اطلاعات 
سپاه استان سیستان و بلوچستان با ضربه 
یک گلوله از ناحیه ســینه مجروح شد  و 

بلافاصله به بیمارستان منتقل شد.
وی  دقایقی پیش در پی شدت جراحت در 

بیمارستان به شهادت  رسید.

تحلیل روز

آیا اوکراین به استقلال دونباس تن می دهد؟

پاسخ ایران به کشورهای منتقد حمله به مواضع تروریست ها در کردستان عراق

برگزاری همه پرسی اخیر در خصوص پیوستن 
برخی مناطق کلیدی دونباس ) لوهانســک و 
دونتسک( و همچنین شهر راهبردی خرسون 
در جنوب اوکراین منجر به نگرانی های شدیدی 
برای زلنسکی و همراهانش شده است.اگرچه 
آمریکا و اتحادیه اروپا و بسیاری از کشورهای 
دیگر در جهان رســما پیوستن این مناطق به 
خاک روسیه را به رسمیت نمی شناسند، اما بر 
اساس تجربه ای که پس از برگزاری همه پرسی 
در کریمه و الحاق آن به خاک روسیه به دست 
آمد، باید گفت که برخی مناطق شرقی اوکراین 
عملا از دستان دولت و حاکمیت اوکراین خارج 

شده است.
اقدام روسها در برگزاری همه پرسی در مناطق 
شــرقی و جنوبی اوکراین نوعی پاتک به کی 
یف محسوب می شود. اکنون دیگر خبری از 
تبدیل لوهانسک و دونتسک به جمهوریخواهان 
خودخوانده و مستقل) مانند آبخازیا و اوستیای 
جنوبی در گرجســتان( نیســت زیرا روسیه 
نشان داده است که در پی برگزاری یک همه 
پرســی ، قصد دارد این دو منطقه را به خاک 
خود الحاق کند. در این میان،  اکثر شهروندان 
ساکن در مناطق »دونتسک« و »لوهانسک« 
از ایده پیوستن به فدراسیون روسیه حمایت 

کرده اند.مطابق نتایج همه پرســی اخیر،  در 
جمهوری خلق دونتسک بیش از ۹۹ درصد از 
رأی دهندگان خواستار الحاق به روسیه شده اند. 
در لوهانسک هم نتایج مشابهی به دست آمد و 
بیش از ۹۸ درصد از این ایده حمایت کرده اند.

مسئولان در هر دو منطقه گفته اند که تقریباً 
تمامی آرا شمارش شــده اند. این همه پرسی 
علاوه بر این دو منطقه در زاپروژیا و خرســون 
در جنوب اوکراین هم برگزار شد.پیش از این 
گزارش شــده بود شــمارش ۱۴ درصد آرای 
مأخوذه در خرســون نشان داد، ۹۶.۹۷ درصد 
رای دهندگان در این منطقه به نفع پیوســتن 
به فدراسیون روســیه رای داده اند. در منطقه 
زاپروژیا هم بررســی ۱۸ درصد آرا نشان داد 
۹۸.۱۹ درصد شرکت کنندگان در همه پرسی 
خواستار الحاق به روسیه هستند. نکته مهم تر 
اینکه نتایج رسمی نشان می دهند در دونتسک 
و لوهانسک میزان مشارکت در انتخابات بالای 
۸۰ درصد بوده اســت. این دو منطقه بعد از 
کودتای تحت حمایت غرب موسوم به »کودتای 

میدان« از کی یف اعلام استقلال کردند.
قدر متیقن تحولات جاری در اوکراین چندان 
به سود زلنسکی و همراهانش نیست حتی اگر 
همه دنیا الحاق شرق و جنوب اوکراین به خاک 

روسیه را به رسمیت نشناسند. واقعیت امر این 
است که از دست رفتن چهار منطقه حساس 
در خاک اوکراین ) بــا توجه به روند کنونی( 
قطعی به نظر می رسد.  این چهار منطقه در 
مجموع حــدود ۱۵ درصد از خاک اوکراین را 
تشکیل می دهند. روند الحاق منطقه دونباس، 
خرســون و زاپوروژیای اوکراین به روسیه روز 
۳۰ سپتامبر ) هشتم مهرماه( تکمیل خواهد 
شــد.اوکراین و کشورهای غربی همه پرسی ها 
را ساختگی خوانده و مدعی هستند نتایج این 
همه پرسی ها از قبل تعیین شده اند. پیش تر، 

وزارت دفاع انگلیس مدعی شد ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه احتمالاً الحاق »بخش های 
اشغال شده اوکراین« به فدراسیون روسیه را در 
سخنرانی جمعه )۳۰ سپتامبر، هشتم مهر( در 
پارلمان این کشــور، اعلام خواهد کرد. به نظر 
می رسد گام بعدی روسیه ) پس از اعلام الحاق 
مناطق شرقی و جنوبی اوکراین به خاک خود(، 
استقرار نیروهای ویژه و حتی بخشی از نیروهای 

ذخیره ارتش در این مناطق باشد.
فراتراز آن، احتمال دارد منازعات میان روسیه 
و اوکراین در آینده بر ســر مناطقی که روسها 

ادعای جدایی و الحاق آن به خاک خود را دارند 
شدت گیرد. این منازعات می تواند در قالب نبرد 
دائمی، نبرد محدود و عملیاتهای مخرب ) مانند 
بمب گذاری و ....( و برخی اقدامات سیاسی و 
تحریمهای اقتصادی خود را نشان دهد.از سوی 
دیگر، همچنان مقامات ناتو در عین کمکهای 
اقتصادی و نظامی گســترده بــه اوکراین در 
بحبوحه جنگ، نسبت به سیاست »عدم ورود 
مستقیم به جنگ اوکراین« هنوز احساس تعهد 
می کنند! واشــنگتن و لندن به عنوان اصلی 
ترین بازیگرانی که از استمرار جنگ و گریز از 
دیپلماسی و مذاکره استقبال می کنند ، اکنون 
باید پاسخگوی شرایط ایجاد شده در اوکراین 
باشند.بدون شک تشدید بحران انرژی در فصل 
سرمای اروپا از یک سو و اعلام رسمی استقلال 
مناطق شــرقی و جنوبی اوکراین و الحاق آنها 
به خاک روسیه، مولد اختلافات تازه ای میان 
اعضای اروپایی ناتو خواهد بود. برخی اعضا از 
جمله آلمان و فرانسه به دلیل نگرانی از تشدید 
شکاف بین ملتها و دولتهای اروپایی،  احتمالا 
بیشتر به سوی دیپلماسی و چینش میز مذاکره 
میان کی یف و مســکو پیــش خواهد رفت، 
روندی که واشــنگتن و لندن کماکان در برابر 

آن مقاومت می کنند.

سخنگوی وزارت خارجه کشورمان به انتقاد برخی کشورها 
از حمله به مواضع تروریست ها در اقلیم کردستان عراق 

واکنش نشان داد.
ناصر کنعانی، بیانیه ها و مواضع صادره برخی کشورها از 
جمله کشورهای آلمان و آمریکا در مورد حمله نیروهای 
مسلح کشورمان به مقر گروهک های تروریستی که از اقلیم 
کردســتان عراق، عملیات تروریستی در خاک جمهوری 
اسلامی ایران انجام داده و به اغتشاشات داخلی در ایران 

دامن می زنند را مردود دانست و به شدت محکوم کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: جمهوری اسلامی 
ایــران کرارا از مقامات دولــت مرکزی عراق و همچنین 
مســئولان اقلیم خواســته اســت تا با اعِمال حاکمیت 
ســرزمینی و برخورد حداکثری، مانع از فعالیت عناصر و 
گروه های تجزیه طلب و تروریســت که علیه جمهوری 

اسلامی ایران فعالیت می کنند، شوند.
کنعانی در ادامه اظهارکرد: جمهوری اســلامی ایران در 
مقاطع مختلف چه در قالب یادداشت رسمی و چه ملاقات 
های متعدد در تهران، بغداد و اربیل، اعتراض شدید خود 
نسبت به میزبانی اقلیم و تحرکات گروه های تروریستی 
ضدایرانی از مبدأ خاک عراق در منطقه اقلیم را  اعلام کرده 

و بی گمان نمی تواند بپذیرد که از مجاورت مرزهای خود 
مورد تهدید واقع شود.

وی تاکیــد کرد: همانطور که قبلا هم هشــدار داده شــده، 
جمهوری اســلامی ایران بر اساس قواعد حقوق بین الملل و 
مفاد منشور ملل متحد، حق خود برای دفاع  از امنیت ملی در 
برابر اقدامات تجاوز کارانه از مبدأ هر قلمرویی را محفوظ می 

دارد و قاطعانه با هر گونه اقدامات تروریستی مقابله می کند.
کنعانی تاکید کرد :متاسفانه کشورهای صادر کننده بیانیه، 
ضمن نقض مسئولیت بین المللی خود در مبارزه با تروریسم، 
همچنان به عادت مألوف تأسف بار خود در رفتار گزینشی و 
تبعیض آمیز ادامه داده و در حالی چنین بیانیه های یکجانبه 
ای را صادر می کنند که نسبت به مداخلات و نقض حاکمیت 

کشورهای منطقه توسط خود یا سایرین بی تفاوت هستند.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه یادآور شــد برخلاف 
کشورهای صادر کننده بیانیه، جمهوری اسلامی ایران بر 
تعهدات و تلاشهای بین المللی خود در راستای پیشگیری 

و مبارزه موثر با تروریسم ثابت قدم است.
بر اســاس این گزارش روابط عمومی نیروی زمینی سپاه 
اخیرا در اطلاعیــه ای از آغاز عملیات یگان های قرارگاه 
حمزه سیدالشهدا )ع( این نیرو برای انهدام مواضع گروهک 

های تروریستی و ضد ایرانی وابسته به استکبار جهانی در 
اقلیم شمال عراق که در روزهای اخیر با عبور از مرزهای 
جمهوری اسلامی ایران در شمال غرب کشور برخی پایگاه 
های مرزی کشورمان را مورد حمله قرار داده اند، خبر داد .

در این اطلاعیه آمده است: در پی تعرضات روزهای گذشته 
عوامل گروهک های تروریســتی و ضد انقلاب وابسته به 
استکبار جهانی و لانه کرده در اقلیم شمال عراق مبنی بر 
عبور از مرزهای جمهوری اسلامی ایران و مورد حمله قرار 
دادن برخی پایگاه های مرزی کشورمان که با پاسخ قاطع 
رزمندگان اسلام همراه و با برجا گذاردن تلفات ، منجر به 

فرار تروریست های مهاجم شده است.
ایــن اطلاعیه می افزاید: به رغم تذکرات و هشــدار های 
متعدد به مقامات اقلیم در خصوص جلوگیری از استقرار 
و فعالیت گروهک ها و تروریست های مزدور و اجیر شده 
ضد انقلاب علیه جمهوری اسلامی و قصور و بی توجهی 
آنان نسبت به اقدامات در خور و پیشگیرانه؛ نیروی زمینی 
سپاه پاســداران انقلاب اسلامی با به کارگیری یگان های 
عملیاتی قرارگاه حمزه سیدالشــهدا )ع( امروز ) شنبه ( 
انهدام مقر ها و مراکز اســتقرار، طراحی و توطئه چینی 
گروهک های متجاوز تروریستی و ضد انقلاب در آن سوی 

مرزهای کشور در اقلیم شمال عراق را با عملیات آتشباری 
و حملات توپخانه ای آغاز کردند.

علاوه بر این، ســردار محمد پاکپــور فرمانده نیروی زمینی 
سپاه پاســداران انقلاب اســلامی در مرکز هدایت عملیات 
ضد تروریست های ضدایرانی مستقر در اقلیم شمال عراق، با 
اشاره به عملیات چهارشنبه گذشته رزمندگان قرارگاه حمزه 
سیدالشــهدا )ع ( گفت: در این عملیات که در عمق اقلیم 
شمال عراق مورد اصابت قرار گرفت تاکنون ۷۳ فروند موشک 
بالســتیک زمین به زمین و ده ها فروند پهباد انهدامی به طور 
دقیق به مواضع و اهداف مورد نظر در محل استقرار و فعالیت 

تروریست ها اصابت و منجر به انهدام کامل آن ها شده است .
وی افزود: در مرحله جدید عملیات این اهداف که در ۴۲ نقطه 
پراکنده و در مواردی از همدیگر ۴۰۰ کیلومتر فاصله داشته اند 
بطــور قطعی متعلق به گروهک های تروریســتی ضدایرانی 
بوده است. فرمانده نیروی زمینی سپاه در پایان با اشاره به لزوم 
تصمیم گیری مقامات اقلیم شمال عراق برای جمع آوری بساط 
گروهک های تروریستی ضدانقلاب و توطئه گر علیه جمهوری 
اســلامی ایران تأکید کرد: عملیات رزمندگان اسلام تا خلع 
سلاح کامل گروهک های ضدانقلاب و تروریستی تجزیه طلب 

لانه کرده در اقلیم شمال عراق ادامه دارد.

به گفته یک نمازگزار مولوی عبدالحمید در خطبه های نماز جمعه ضمن تاکید بر هوشیاری و خویشتن 
داری مردم در مقابل خبر و شایعه تجاوز یک مقام انتظامی چابهار به یک دختر بلوچ گفت این موضوع 

برای ما خیلی مهم است البته مسوولان گفته اند در حال بررسی و پیگیری مساله هستند

,,
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صاد
اقت

سمت و سوی آینده تورم جهانی
اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود 
به بررسی وضعیت برخی شاخص های اقتصادی 
مانند تورم میان تعدادی از کشورهای منتخب 

پرداخته است.
به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
تجارت آنلاین، بر اساس بررسی های انجام شده 
در ماه جولای ۲۰۲۲ در قیاس با ماه مشابه سال 
قبل، کشــور آرژانتین بیشترین تورم را داشته 
است. در طول این مدت میزان افزایش قیمت ها 
در این کشــور آمریکای جنوبی نزدیک به ۸۰ 

درصد بوده است. 
در رتبه دوم این جــدول، ترکیه قرار گرفته و 
قیمت ها در فاصله یک سال ۷۱ درصد در این 
کشور افزایش یافته اند. پس از آن ایران با تورم 
نقطه به نقطه ۵۴ درصدی در تیر ماه قرار گرفته 
است. البته این عدد در اقتصاد ایران تغییر کرده 
و بر اساس برآوردی که مرکز آمار از تورم نقطه 
به نقطه شهریور ماه داشته این عدد به زیر ۵۰ 
درصد بازگشــته است. همچنین در طول این 
مدت تورم پاکستان حدودا ۲۵ درصد، لهستان 
و روسیه ۱۵ درصد، شیلی ۱۳ درصد، ازبکستان 
۱۲ درصد و گرجســتان نیــز ۱۱ درصد بوده 
است. در میان کشورهایی که کمترین تورم را 
داشته اند، عمان با ۲.۶ درصد صدرنشین است 
و پس از آن عربســتان سعودی و چین با ۲.۷ 
درصد قرار دارند. اندونزی و قطر تورمی کمتر از 
پنج درصد داشته اند و تورم عراق و هندوستان 
نیز حدود پنج درصد بوده اســت. آمارها نشان 
می دهد که میانگین تورم در منطقه یورو حدودا 
۹ درصد، در آمریکا ۸.۵ درصد و در آلمان ۷.۵ 
درصد بوده اســت. بررسی  تورم اقلام خوراکی 

و آشامیدنی در ماه آگوست نشان می دهد که 
زیمباوه با ثبت عدد ۳۵۳ درصدی بالاترین تورم 
را در این حوزه به خود اختصاص داده اســت. 
لبنان با ۲۴۰ درصــد، ونزوئلا با ۱۳۱ درصد و 
ســریلانکا ۹۱ درصد در رده هــای بعدی قرار 
گرفته اند. همچنین در این مــدت تورم اقلام 
خوراکی در ترکیه ۹۰ درصد، ایران ۸۱ درصد، 
آرژانتیــن ۶۶ درصــد و مولــداوی ۳۸ درصد 
بوده اســت. اتاق بازرگانی تهران وضعیت رشد 
اقتصادی پنج کشور در فصل دوم سال ۲۰۲۲ را 

نیز بررسی کرده است. 
در این مدت، رشد اقتصادی هند، جهشی جدید 
را تجربه کرده و عربســتان سعودی نیز برای 
دومین فصل متوالی رشد اقتصادی دو رقمی را 

ثبت کرده است. 
با وجود تحریم های آمریکا، رشد اقتصادی ایران 
نیز همچنان مثبت باقی مانده از ۲.۲ درصد در 
فصل نخست سال جاری میلادی به ۳.۸ درصد 
در فصل دوم این ســال رسیده است. افزایش  
نرخ بهره در بسیاری از اقتصادهای بزرگ جهان 
موجب شده شــاهد اعلام جنگی تمام  عیار از 

سوی سیاستگذاران پولی به تورم باشیم. 
بر این اساس در حالی که بانک مرکزی انگلستان 
نرخ بهــره را برای دومین بار در مدت اخیر نیم 
واحد درصد افزایــش داد، جرمی پاول،  رئیس 
فــدرال  رزرو، در ســخنانی به صراحت گفت 
کمربندهایتان را ســفت ببندید، چرا که رکود 
و بیکاری در راه اســت. جرمــی پاول، رئیس 
فدرال رزرو، در ســخنانی صریــح اعلام کرد 
آن چه برای مهار تورم فعلی نیاز داریم رشــد 
اقتصادی آهسته تر، نرخ بیکاری بالاتر و احتمالا 

رکود اقتصادی است. او با این سخنان خود به 
ســرمایه گذاران پیام دردناکی را منتقل کرد و 

عملا گفت کمربندهایشان را محکم ببندند. 
پاول در ادامه ســخنانش صحبت بســیاری از 
اقتصاددانــان در ماه های اخیر را تصدیق کرد و 
گفت تحقق سیاست مد نظر فدرال رزرو مبنی بر 
مهندسی »فرود نرم« بعید به نظر می رسد؛ فرود 
نرم سیاستی بود که کاهش رشد را تا آنجایی که 
اقتصاد وارد رکود نشود و هم زمان تورم را کنترل 

کند مدنظر قرار داشت. 
پاول افــزود هیچ کس نمی داند آیا افزایش نرخ 
بهره و سیاســت های تهاجمی فدرال رزرو به 
رکود منجر خواهد شد یا این رکود تا کجا ادامه 
پیدا خواهد کرد. او گفت احتمالا افزایش دوباره 
نرخ بهره به کاهش ســرعت رشد اقتصادی و 
رشــد هم زمان نرخ بیکاری منجر خواهد شد، 
اما این هزینه ای است که فدرال  رزرو باید برای 
دســتیابی به تورم هدف ۲درصــدی بپردازد؛ 
او در نهایت افــزود: »کاش راهی بدون هزینه 

برای کنترل تورم وجود داشت، اما چنین راهی 
وجود ندارد. این ســخنان پاول در حالی انجام 
می شود که فدرال رزرو به تازگی سومین مرحله 
از افزایش ۷۵/ ۰درصدی نرخ بهره سیاســتی 
خود را انجام و این نرخ را در ســطح ۳ تا ۲۵/ 
۳درصدی قرار داده است. آخرین باری که نرخ 
بهره در چنین سطحی قرار داشت به اوایل سال 
۲۰۰۸ بازمی گردد. در ماه اوت نرخ تورم آمریکا 
کاهش ۲/ ۰درصدی را تجربه کرد که کمتر از 

پیش  بینی ها بود. 
همین موضوع باعث شد روز چهارشنبه مقامات 
فدرال  رزرو پیش بینی کنند نرخ بهره در ماه های 
آتی افزایش بیشتری را تجربه کند و در پایان 
ســال جاری به سطح ۴/ ۴درصدی برسد. این 
مقامات مسوول انتظار دارند این عدد در سال 
آینده میلادی بــه ۶/ ۴ درصد افزایش یابد که 
بالاترین ســطح از ســال ۲۰۰۷ است. فدرال 
رزرو قصد دارد با بالا بردن هزینه اســتقراض، 
درخواست وام و در نتیجه تقاضا برای مسکن،  

خودرو و کسب وکارها را کاهش دهد و با کاهش 
تقاضای کل اقتصاد را از حالت تورمی خارج کند.

 صندوق بین المللی پول اخیرا در این گزارشی 
پیش بینی خود از تورم جهانی را به علت افزایش 
قیمت های غذا و انرژی و همچنین عدم تعادل 
میان عرضه و تقاضا مورد بازنگری قرار داده، به 
طوری   که تورم اقتصادهای پیشرفته ۶/ ۶ درصد 
و بازارهای نوظهور و اقتصادهای درحال توسعه 
برای ســال جاری ۵/ ۹ درصد پیش بینی شده 
اســت. این پیش بینی   ها به ترتیــب ۹/ ۰ و ۸/ 
۰ درصد نسبت به پیش بینی تورم در گزارش ماه 

آوریل بالاتر هستند.
 از ســوی دیگــر، صنــدوق بین المللی پول 
پیش بینی کرده است که با وجود سیاست های 
پولی غیرتورمی، تولید جهانی در ۲۰۲۳ تنها تا 
۹/ ۲درصد رشد داشته باشد. این درحالی است 
که این سازمان رشد تولید جهانی برای ۲۰۲۳ 
را در گزارش قبلی خود ۶/ ۳ درصد پیش بینی 
کرده بود. براســاس این گزارش، ریسک   های 
چشم انداز تولید جهانی به شدت کاهنده هستند. 
جنگ در اوکرایــن می   تواند به توقف ناگهانی 
واردات گاز اروپا از روســیه منجر شود. کاهش 
تورم نیز می   تواند از آنچه پیش بینی می شــود 
دشوارتر باشد و شرایط مالی انقباضی   تر می   تواند 
به عدم توانایــی بازارهای نوظهور و اقتصادهای 
درحال توســعه در پرداخت بدهی   شان منجر 
شود. از ســوی دیگر، شیوع مجدد کووید-۱۹ 
و قرنطینه   ها و همچنین شدیدتر شدن بحران 
بخش املاک ممکن است به کاهش بیشتر رشد 
چین منجر شود و تجزیه ژئوپلیتیک نیز می   تواند 

تجارت و همکاری جهانی را مختل کند.

وزیر اقتصاد بیان کرد؛
کارمزد وام های ۱۰ میلیون تومانی صفر 

می شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: کارمزد 
وام های خرد ۱۰ میلیون تومانی و کمتر از 
آن از ماه آینده در بانک های قرض الحسنه 

صفر می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از وزارت اقتصاد، احســان خاندورزی وزیر 
امور اقتصاد و دارایی گفت: برای اولین بار 

ظــرف یکی دو ماه آینده با هماهنگی که بین بانک قرض الحســنه مهر ایران و 
بانک قرض الحسنه رسالت صورت گرفته است، برای وام های خرد قرض الحسنه 
۱۰ میلیون تومانی و کمتر از آن، کارمزد ۴ درصد را به صفر خواهیم رســاند تا 
برای اولین بار مردم بدون کارمزد بتوانند وام های با مبالغ پایین را دریافت کنند.

ســید احسان خاندوزی در نشســت مدیران صندوق های قرض الحسنه منطقه 
ترشــیز که باحضور معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد، نماینده مردم 
ترشــیز در مجلس شورای اســلامی، رئیس مرکز روابط عمومی واطلاع رسانی 
وزارت اقتصاد، مدیرکل امور اقتصاد دارایی خراســان رضوی، فرماندار کاشــمر 
و شــهرداران این منطقه در شهرستان کاشــمر برگزارشد، ضمن اعلام این خبر 

گفت: در این نشست چالش ها و موانع پیش رو از سمت مدیران مطرح شد.
وی ضمن بیان این مطلب که با توجه به قدمت و فراگیری خوب قرض الحسنه 
در این منطقه به عنوان یکی از ظرفیت های خوب تأمین مالی کشور، وظیفه ما 
در دولت تشویق و تسهیل عملکرد این حوزه است، افزود: نباید شرایط به سمتی 

برود که با موانع و چالش های متعدد این حوزه روبرو بشوند.
وزیــر امور اقتصادی و داریی تصریح کرد: با توجــه به رویکرد دولت در صنعت 
تحــول، ما هم با افزایش ســهم صندوق های قرض الحســنه و بانک های قرض 
الحســنه در تأمین مالی خرد مردم نه تنها موافق هستیم بلکه دستوراتی را در 

نظر داریم که اجرای آن ها امسال شروع شده است.
احســان خاندوزی در ادامه افزود: در این راستا و در گام اول سرمایه بانک های 
قرض الحسنه امسال دوبرابر شد و همچنین دستورالعمل ساماندهی صندوق های 

قرض الحسنه در شورای پول و اعتبار به تصویب رسید.
خاندوزی با اعلام این خبر که برای نخســتین بار دستگاه های دولتی و اجرایی 
مجاب شدند حســاب های پرداخت حقوق کارکنان خودشان را در بخش شبکه 
قرض الحســنه کشور متمرکز بکنند، تصریح کرد: این اجازه به افزایش رسوب و 

قدرت وام دهی بانک های قرض الحسنه در کشور کمک شایانی می کند.
وی افزود: درخصوص کارمزد وام های قرض الحسنه و برای اولین بار ظرف یکی 
دو ماه آینده با هماهنگی که بین بانک قرض الحســنه مهر ایران و بانک قرض 
الحســنه رسالت صورت گرفته، برای وام های خرد ۱۰ میلیون تومانی و کمتر از 
آن کارمــزد ۴ درصد ر ا به صفر خواهیم رســاند تا بــرای اولین بار مردم بدون 

کارمزد بتوانند وام ها با مبالغ پایین را دریافت بکنند.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی تصریح کــرد: مجموعه این اقدامــات در کنار 
تلاش های بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران؛ به این امر کمک خواهد کرد تا 
ســال ۱۴۰۱ به جهت افزایش سهم شبکه تأمین مالی قرض الحسنه شاهد یک 

جهش نسبت به گذشته باشیم.
احســان خاندوزی در ادامه گفت: علیرغم ســقف دو درصدی افزایش ترازنامه 
بانک های کشــور، بانک مرکزی با نگاه حمایتی ســقف بانک های قرض الحسنه 
را ۵ درصد یعنی ۲.۵ برابر بیشــتر از ســایر بانک ها مقرر کرده اســت که این 
 امکان را می دهد بانک ها و صندوق های قرض الحسنه غیر بانکی کشور امسال با 
موانع کمتر و سرعت بیشتر به فعالیت تأمین مالی که مورد نیاز و خواست مردم 
اســت، در شرایط تورمی و فشار اقتصادی که خانوارها با آن مواجه هستند عمل 

بکنند.

 آخرین وضعیت بازار رمزارزها 
در جهان

هودل بیت کوین بــه بالاترین حد در پنج 
سال گذشــته رسید زیرا ســرمایه گذاران 

تحت تأثیر نوسانات بازار قرار نگرفتند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از فینبلد، به نظر می رســد که اکثر 
بر   )BTC( ســرمایه گذاران بیت کویــن
روی احتمال افزایش دارایی ها در آینده، 
حســاب  طولانی مدت  اصــلاح  علی رغم 

می کننــد با وجود اینکــه ارز دیجیتال همچنان حدود ۲۰هــزار دلار تثبیت 
می شود.

در حال حاضر، ســرمایه گذاران استراتژی سرمایه گذاری هودل را با عوامل کلان 
اقتصادی که بر بازار عمومی کریپتو تأثیر بیشتری دارد، انتخاب می کنند. به طور 
خاص، داده های گلسنود نشان می دهد که تا ۲۹ سپتامبر، مقدار بیت کوین تحت 

هودل به رکورد پنج سال گذشته یعنی ۳۴۱.۵۵ میلیارد دلار رسیده است.
شایان ذکر اســت که برای دارندگان بلندمدت، حفظ دارایی منطقی است زیرا 
فروش منجر به زیان می شــود. در این مورد، داده های گلسنود همچنین نشان 
می دهــد که دارنــدگان بیت کوین درازمدت، دارایی خــود را با ضرر حدود ۴۲ 

درصد می فروشند.
اعتقاد سرمایه گذاری بلندمدت در بین دارندگان بیت کوین همچنان قوی است. 
بیشــتر ســرمایه گذاران بر روی عواملی مانند افزایــش پذیرش و کاهش ارزش 

عرضه برای ایجاد یک رالی بیت کوین سرمایه گذاری می کنند.
علاوه بر این، مقدار تحت هودل به طور بالقوه نشان می دهد بیت کوین به عنوان 
یک ذخیره ارزش و پوششــی در برابر تورم ممکن اســت در حال افزایش باشد 
بنابراین، به نظر می رسد که بیت کوین از نظر برخی سرمایه گذاران ارزش بیشتری 
پیدا می کند و هر گونه کاهش قیمت، سرمایه گذاری در آن را امکان پذیر می کند.

علاوه بــر این، قیمت پایین یک ســناریوی عالی برای انباشــت دارایی در پی 
کاهش ارزش بیشــتر ارزهای فیات جهانی است. در واقع، با کاهش ارزش پوند 
استرلینگ، داده ها نشان می دهد که سرمایه گذاران احتمالاً بیت کوین را ترجیح 

می دهند.
علاوه بر این، داده ها به انعطاف پذیری ســرمایه گذارانی اشاره می کند که تحت 

تأثیر احساسات برای فروش دارایی در میان لحظات آشفته نیستند.
در عیــن حال، رهبران بازار پیش بینی می کنند که دارایی هایی مانند بیت کوین 
احتمالاً بر اساس نحوه مدیریت بانک های مرکزی با تورم فعلی افزایش می یابند. 
استنلی دراکن میلر، سرمایه گذار میلیاردر معتقد است اگر سرمایه گذاران اعتماد 
خود را به سیاست های ســختگیرانه بانک های مرکزی از دست بدهند، ارزهای 

دیجیتال ممکن است در سال های آینده رشد کنند.
مجمــوع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالــی در حال حاضر ۹۵۰.۳۱ میلیارد 
دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۴۱ درصد بیشتر شده است. 
در حــال حاضر ۳۹.۵۱ درصد کل بازار ارزهــای دیجیتالی در اختیار بیت کوین 

بوده که در یک روز ۰.۱۱ درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۶۸.۶۴ میلیارد دلار است 
که ۱۴.۲۱ درصد کاهش داشــته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۳.۷۱ میلیارد دلار اســت که ۵.۴۰ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته 

بافزایش دوباره قیمت نفت در راه است

خبر

بررسی عملکرد ضعیف  بورس در ماه های اخیر؛

بلاتکلیفی بازار
هرچند مدتهاست که بازار سرمایه صعود 
و نزول هــای عجیب و غریبــی دارد اما 
عملکرد ضعیف این بازار در ماه های اخیر 
و همچنین موج های ریزشــی هفته های 
اخیر بر نگرانی سرمایه       گذاران افزوده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین؛  گزارش ها نشــان می دهد 
خروج پول همچنان از بازار سرمایه ادامه 
دارد، به طوری که روز شنبه ۶۲۹ میلیارد 
تومان و روز دوشنبه ۱۲۳ میلیارد تومان 
پول از بازار خارج و تنها در روز چهارشنبه 
۵۳ میلیــارد تومان پــول حقیقی وارد 
بازار شــد. اما میانگیــن خروج نقدینگی 
سهامداران در این هفته به ۶۹۹ میلیارد 

تومان رسید.
بنــا به این گزارش، شــاخص کل بورس 
چهارشــنبه هفته اخیــر روی عدد یک 
میلیــون و ۳۵۵ هزار واحــدی بود و این 
هفته به محدوده یک میلیون و ۳۴۶ هزار 
واحدی رســید و افــت ۰.۶۴ درصدی را 
ثبت کرد. از سوی دیگر شاخص هم وزن 
نیز کاهش ۰.۸۰ و شاخص کل فرابورس 
نیز در حــدود ۰.۱۹ درصد کاهش یافت 

و به تراز ۱۸ هزار و ۳۶۲ واحدی رسید.
ارزش معاملات این هفته برابر با شــش 
۶۷۰۴ میلیارد تومان بود که روز شــنبه 
ارزش معاملات ۲۵۵۴، دوشــنبه ۲۰۸۱ 
میلیارد تومان و روز چهارشــنبه ۲۰۶۰ 

میلیارد تومان بود.
نامه عشقی به معاون اول

با وجود این شــرایط بازار سرمایه، هفته 
گذشته رییس سازمان بورس در نامه ای 
رســمی به معــاون اول رییس جمهور با 
بررســی شــرایط کنونی بازار سهام، ۸ 
چالش عمده و ۶ پیشنهاد برای مدیریت 

نااطمینانی ها را اعلام کرد.
در متن نامه ارســالی مجید عشــقی، از 
مهمترین چالش ها و عوامل ایجادکننده 
نگرانی های بــازار ســهام در محورهای 
هشت گانه شامل »روند افزایشی نرخ سود 
بانکی و تاثیر آن بر خروج نقدینگی از بازار«، 
»کاهش حاشیه سود شرکت های ناشی از 

افزایش نرخ خوراک و حامل های انرژی«، 
»قیمت گذاری دستوری محصولات صنایع 
از قبیل خودرو، شوینده، لاستیک و ...«، 
»انجام معاملات شرکت پالایش و پخش 
در بورس انرژی«، »نوســان در نرخ ارز و 
تاثیر آن در افزایش نااطمینانی های صنایع 
برای توســعه فعالیت«، »واگذاری سهام 
»اتخاذ  خودروســازی«،  شرکت های  در 
تصمیمــات برای شــرکت های صادرات 
محور بدون درنظرگرفتــن منافع کلان 
اقتصادی« و »قطعی برق در تابســتان و 
گاز در زمستان و آثار منفی آن بر تولیدو 

بهای تمام شده« نام برده شده است.
در پایان این نامه ۷ صفحه ای پیشنهادهایی 
برای مدیریت نااطمینانی ها در بازار سهام 
نیــز در ۶ محور با عنــوان »تثبیت نرخ 
سود بین بانکی در کانال از پیش تعیین 
شده«، »حذف نرخ  هاب اروپایی از فرمول 
قیمت گــذاری نرخ خوراک و ســوخت 
گاز«، »حذف قیمت گذاری دســتوری«، 
»شفاف شدن روابط مالی فیما بین دولت 
و بنگاه هــای اقتصادی«، »تعیین تکلیف 
واگذاری سهام خودروها« و »واریز مابقی 
تعهدات صندوق توسعه ملی به صندوق 

تثبیت بازار« ارائه شده است.
امید حداقلی به بازار

همایون دارابی، کارشــناس بازار سرمایه 
درباره وضعیت کنونی بازار سرمایه اعتقاد 
دارد: ریزش بورس در واقعیت بی ســابقه 
نبوده و در زمان هایی که بازار دچار پنیک 
و نگرانی می شود، شاهد خروج نقدینگی 
هســتیم و در حال حاضــر یک مقداری 

نگرانی در بازار سرمایه وجود دارد.
او، عدم حمایت از بازار را یکی از اصلی ترین 
دلایــل ریزش بورس معرفــی می کند و 
می گوید: متاسفانه ما بسیار شاهد موارد 
پنیک در بازار ســرمایه بودیــم که این 

پنیک ها با حمایتی همراه نمی شود.
این کارشــناس بازار ســرمایه با اشاره به 
این که بــازار ســرمایه نیازمند نقدینگی 
بردن  بالا  با  است،می افزاید:بانک مرکزی 
نرخ بهره و بســتن خطوط اعتباری خود 

بر روی بانک ها، سطح نقدینگی را در کل 
جامعه پایین آورده و اکثر فعالیت ها دچار 
رکود شده است و شــرکت ها با ظرفیت 
بسیار پایینی فعالیت می کنند که آمارهای 
رســمی نیز این موارد را تایید می کنند 
و زمانــی که دولــت حمایتی نمی کند و 
نقدینگی به بازار تزریق نمی کند، شرکت ها 
تحت فشار قرار می گیرند؛ به خصوص در 
بخش های دولتی که وضعیت مالی آنها در 

حال بدتر شدن است.
دارابی متذکر می شود: بازار سرمایه قطعا 
نیازمند حمایت جدی و تزریق نقدینگی 

قابل ملاحظه است.
وی عنوان می کند: در حالی که بازارها در 
حال کاهش هستند، عده ای با خوش بینی 
اقــدام به خریــد می کنند، امــا ما نباید 
فراموش کنیم که تقریبا از ۱۹ مرداد ۹۹ 
تا الان بازار در حال کاهش پیوسته است 
و هر زمانی که در دفعات قبل نیز اقدام به 
خرید می کردید، کف دیگری نیز برای آن 

شکل گرفته بود.
دارابی می گوید: در حال حاضر قیمت ها 

در بازار سرمایه در وضعیت خوبی هستند، 
اما مساله این است که امیدواری چندانی 
در این بازار نیست و از آنجا که امیدواری 
چندانی وجود نــدارد، نقدینگی حرکتی 
برای خرید نمی کنــد و حمایتی نیز اگر 
نشــود، ســهامداران خود را تنها در بازار 
احساس می کنند و به همین خاطر موج 

فروش ها به وجود خواهد آمد.
سردرگمی سهامداران

مجید عبدالحمیدی، کارشــناس و فعال 
بورس و بازار ســرمایه نیز درباره وضیعت 
این روزهــای بورس می گوید: بلاتکلیفی 
بازار بهترین اصطلاحی است که این روزها 
می توان در جمع فعالان بازار و رسانه ها به 
وضوح مشــاهده کرد. در خیلی از صنایع 
متوسط نمادهایی با p/e پنج حتی کمتر 

به وفور پیدا می شود.
وی می افزایــد: درگروه های بزرگ تر نیز 
وضعیت به همین صورت اســت و بازار از 
لحاظ قیمتی آماده رشــد است.اما نبود 
ورود پــول جدید به بازار کــه به خاطر 
شرایط وضیعت فعلی سیاسی و اقتصادی 
کشور اســت، مهم ترین دلیل درجا زدن 

این روزهای بازار است.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 
بازار ســهام به ســبب نامعلوم بودن افق 
پیــش روی مذاکرات احیــای برجام در 
این روزها بســیار بلاتکلیــف عمل کرده 
است. این رویکرد بازار به آن معناست که 
در شــرایط کنونی به سبب ابهام فعالان 
اقتصادی نســبت به آینــده، بورس نیز 
رویکرد معینی درباره سرمایه گذاری حتی 

در کوتاه مدت ندارد.
عبدالحمیدی تصریح می کند: به نظر من 
بــا تعیین و تکلیف ایــن موضوع و ثابت 
شدن سیاست های بانک مرکزی برای نرخ 
سود بین بانکی،می توان به پایان این روند 

در بورس خوش بین بود.
وی درباره سردرگمی سهامداران در این 
روزها می گوید: هیچ چیز برای بازار بدتر 
از بلاتکلیفی و سردرگمی سرمایه گذارانش 
نیســت. در ایــن وضعیــت برخــی از 

سیاســت گذاران کلان با به راه انداختن 
موج های مصنوعی در بازار سعی در دادن 

شوک و رونق مقطعی آن دارند.
این کارشناس بازار سرمایه یادآور می شود: 
صحبت های افراد مختلف در مورد اعداد 
شاخص، بالا بردن دامنه نوسان یا بیشتر 
کردن زمــان انجام معامــلات نمی تواند 
به تنهایی کمکی به رشد بازار کند و حتی 
بیشــتر باعث بی اعتمادی سهامداران به 

بازار خواهد شد.
تاکید می کند: سهامداران  عبدالحمیدی 
نباید بــا دارایی هــای خود احساســی 
و هیجانــی رفتــار کنند. آن دســته از 
ســهامدارانی که تمایل به ورود در بازار 
دارنــد، باید همه جوانــب را قبل از ورود 
بررسی کنند و سپس در زمان و موقعیت 
مناسب وارد شــوند. اگر دانش این کار را 
ندارند، از افراد و شــرکت های متخصص 
کمک بگیرند و خودشان به طور مستقیم 

وارد بازار سرمایه نشوند.
با این حال، برخی از کارشناسان معتقدند 
که با توجه به انتشــار گزارش های سه و 
شش ماهه، انتظار می رود که بورس هفته 
آینــده روزهای متعــادل و گاهی مثبت 

خوبی را پشت سر بگذارد.
گزارش هــای ۳ و ۶ ماهه بازار ســرمایه 
بسیار مهم اســت، چراکه می تواند روند 
بازار را تغییر دهد و احتمالا می رود برخی 
از شرکت ها بازدهی منفی داشته باشند. 
عواملــی چون قطعی برق، کاهش قیمت 
کامودیتی ها در بازارهای جهانی، کاهش 
قیمت نفت، نوسان قیمت دلار و... صورت 
مالی های مطلوبی نداشته باشیم. البته این 
عوامل صددرصد نیســت و ممکن است 
برخی از شرکت ها عملکرد بسیار مثبت 
و برخی دیگر عملکرد منفی داشته باشند.

کــه  می گوینــد  کارشناســان  اغلــب 
شرکت های دلارمحور با کاهش سودآوری 
و شــرکت های داخلی و ریال محور سود 
مواجه خواهند شد. اما به طور کلی وضعیت 
سودآوری شرکت ها در گزارش های سه و 

شش ماهه منفی خواهد بود

 ریزش بورس در 
واقعیت بی سابقه نبوده و 
در زمان هایی که بازار 
دچار پنیک و نگرانی 
می شود، شاهد خروج 
نقدینگی هستیم و در حال 
حاضر یک مقداری نگرانی 
در بازار سرمایه وجود 
دارد.عدم حمایت از بازار 
یکی از اصلی ترین دلایل 
ریزش بورس است
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ثبت بیش از ۱۴۲ هزار ازدواج و ۴۴ هزار 
طلاق در بهار۱۴۰۱

بر پایه آمار ثبت احوال کشــور در بهار سال 
۱۴۰۱ در کل کشور ۱۴۲ هزار و ۲۹۸ ازدواج 
و ۴۴ هزارو ۱۵۹ طلاق به ثبت رسیده است.

به گزارش ایسنا، بر پایه آمار ثبت احوال کشور 
از کل ۱۴۲ هزارو ۲۹۸ ازدواج ثبت شــده در 
بهار ســال جاری، ۵۲ هــزار و ۱۵۵ ازدواج 
در فروردین ماه، ۴۴ هــزارو ۵۵۶ ازدواج در 

اردیبهشت ماه و ۴۵ هزارو ۵۸۷ مورد ازدواج نیز در خردادماه به ثبت رسیده است.
همچنین از مجموع ازدواج های ثبت شــده در ســه ماه نخست سال جاری در کشور 
بیشترین ازدواج ها به ترتیب مربوط به استان های تهران با ۱۶ هزارو ۲۲۵ ، خراسان 

رضوی با ۱۲ هزارو ۴۰۱ مورد و خوزستان با ۱۰ هزارو ۹۳۹ مورد است.
همچنین کمترین ازدواج ثبت شده در کشور نیز در همین زمان به ترتیب مربوط به 
اســتان های ســمنان با ۸۱۸ ازدواج، ایلام یکهزارو ۳۷ مورد و یزد با یک هزارو ۵۱۵ 

مورد ازدواج بوده است.
به گزارش ایســنا، بر پایه آمار ثبت احوال کشــور ۴۴ هزار و ۱۵۹ مورد طلاق در بهار 
ســال جاری به ثبت رسیده که از این تعداد ۱۲ هزارو ۹۸ مورد طلاق برای فروردین 
ماه، ۱۵ هزارو ۳۲۴ مورد طلاق برای اردیبهشت ماه و ۱۶ هزارو ۷۳۷ مورد طلاق هم 

در خردادماه به ثبت رسیده است.
از مجموع ۴۴ هزارو ۱۵۹ طلاق ثبت شده در بهار سال ۱۴۰۱ در کشور کمترین طلاق 
به ترتیب مربوط به استان های کهگیلویه و بویراحمد با ۲۴۵ مورد، ایلام با ۲۴۹ مورد 

و سمنان با ۳۳۷ مورد است.
همچنین بر اساس گزارش آمار ثبت احوال کشور، بیشترین طلاق ثبت شده در کشور 
نیز به ترتیب مربوط به استان های تهران با ۷ هزارو ۹۲۶ مورد طلاق، خراسان رضوی 

۴ هزارو ۸۰۹ مورد و فارس با ۲ هزارو ۵۲۵ طلاق بوده است.

تعیین شهریه مدارس غیردولتی به رتبه بندی 
گره زده شده است

رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و 
مشارکت های مردمی گفت: رتبه بندی مدارس 
غیردولتی براساس شــاخص های آموزشی و 
پرورشی انجام می شــود و تعیین شهریه این 

مدارس هم به رتبه بندی گره زده شده است.
احمد محمــود زاده در گفت و گو با خبرنگار 
گــروه جامعه ایرنا دربــاره رتبه بندی مدارس 

غیردولتی اظهار کرد: ۴۳ شــاخص در اسناد بالادستی از جمله مصوبات شورای عالی 
آموزش و پرورش و ســند تحول بنیادین داریم که براین اساس شاخص های آموزشی و 

پرورشی مشخص شده است.
وی افزود: مجموعه این  شاخص ها در حوزه آموزش و پرورش در سامانه مشارکت بارگذاری 
می شود و هر مدرسه متناسب با این مشخصه ها، عددی را به خود اختصاص می دهد که 
براساس آن عدد مدارس در رتبه های مختلف از جمله رتبه یک، دو  و سه قرار می گیرند.

معاون وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: در حال بارگذاری شاخص ها هستیم تا رصد و پایش 
مدارس غیردولتی توسط این شاخص ها انجام شود. براساس این رتبه بندی، به مدرسه ای که 
حوزه آموزش و پرورش فعالیت مناسبی نداشته باشد از مدیر منطقه یا استان خواهان بهبود 

عملکرد مدرسه براساس شاخص های آموزشی، پرورشی و فرهنگی می شویم.
محمودزاده خاطرنشان کرد: همچنین در حوزه مدیریتی هم شهریه مدارس غیردولتی به 
شاخص های درنظر گرفته شده و رتبه بندی ها گره زده می شود و افزایش و کاهش شهریه 
مدارس غیردولتی به رتبه مدارس بستگی پیدا می کند. وی ادامه داد: برخی از برخورد و 
حمایت های سازمان از مدارس هم بواسطه این رتبه بندی انجام می شود، اگر مدرسه ای 

متناسب با آیین و شاخص ها حرکت می کند، رتبه را افزایش می دهیم.
معــاون وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه اقدامات مدیریتی برای مد نظر قرار گرفتن 
شاخص های آموزشی و پرورشی انجام می شود، یادآورشد: اگر آموزش این دانش آموزان 
را به عنوان یک محصول از ما حساب کنید، به دنبال این هستیم که این محصول بخشی 
مربــوط به حوزه آموزش از جمله میانگین نمــرات، حضور در المپیادها و کنکور بحث 

جشنواره ها و بخشی مربوط به مسابقات قرآنی و حافظان قرآنی باشد.

ابلاغ مصوبه شورای عالی جوانان
بانک مرکزی در راستای تسریع و ساماندهی 
ازدواج، مصوبه شورای  پرداخت تســهیلات 
عالی جوانان را به بانک های سراســر کشور 

ابلاغ کرد.
به گزارش ایرنا از پایگاه خبری وزارت ورزش 
و جوانــان، به موجب مصوبه شــورای عالی 
جوانان که به امضای ریاست جمهور رسیده 

است، همه بانک های عامل در راستای تسریع و ساماندهی پرداخت تسهیلات ازدواج، 
موظف اند، پس از ثبت نام متقاضیان و صدور کد رهگیری توســط سامانه تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج بانک مرکزی، حداکثر ظرف ۱۵ روز کاری، کار متقاضیان را با 
رعایت اولویت زمان ثبت نام متقاضی در سامانه مزبور و با ارسال پیامک تعیین شعبه، 
انجام دهند. همچنین بانک ها پس از تکمیل مدارک توسط متقاضی، حداکثر ظرف ۱۰ 

روز مبلغ وام را برای متقاضی واریز می کنند.

 آیا بازپرداخت حق بیمه زنان خانه دار 
امکانپذیر است؟

»بیمه زنان خانه دار« ذیل طرح بیمه فراگیر 
خانــواده ایرانی، امکان دریافت مســتمری 
بازنشســتگی و ازکارافتادگــی را برای زنان 
غیرشــاغل فراهم می آورد، اما آیا در صورت 
انصــراف از این طرح، امــکان دریافت مبالغ 
پرداختی به ســازمان تأمین  اجتماعی وجود 
دارد؟ مدیرکل امور بیمه شــدگان ســازمان 

تامین اجتماعی در گفت وگو با خبرنگار ایرنا درباره بازپرداخت مبالغ دریافتی توسط 
ســازمان تامین اجتماعی در طرح بیمه زنان خانه دار گفت: امکان حذف سابقه تأمین 

اجتماعی و نیز بازگرداندن حق بیمه دریافتی در این طرح وجود ندارد.
مهدی شکوری توضیح داد: در این طرح، سوابق بیمه ای نزد سازمان تأمین اجتماعی 
محفوظ است و در صورت رسیدن به شرایط بازنشستگی و یا احراز سایر شرایط قانونی 

برای دریافت خدمات از این سازمان مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
وی یادآور شد: در حقیقت سوابق بیمه زنان خانه دار همچون سایر سوابق بیمه پردازی 
تأمین اجتماعی است و به محض اشتغال به کار و پرداخت حق بیمه از سوی کارفرما، 

سوابق بیمه زنان خانه دار به سابقه جدید بیمه نیز اضافه می شود.
به گزارش ایرنا، مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی پیش از این نیز در 
گفت وگو با ایرنا گفته بود: زنان خانه دار در صورت اشــتغال و دریافت )برقراری( بیمه 
تامین اجتماعی نمی توانند بیمه زنان خانه دار را نیز با هدف دریافت دو مســتمری در 

دوران بازنشستگی ادامه دهند.
حق بیمه زنان خانه دار در ۳ نرخ ۱۲ درصد )برخورداری از حمایت های بازنشستگی(، 
۱۴ درصد )بازنشستگی و فوت؛ پرداخت مستمری به بازماندگان واجد شرایط( و ۱۸ 

درصد )بازنشستگی، فوت و ازکارافتادگی( ارائه می شود.

خبر

خانه نشینی معلولان؛ تبعات افزایش هزینه  هابیماری های قلبی علت 42 درصد فوتی ها در کشور
به مناسبت روز جهانی قلب، یک کارشناس 
مســئول بیماری های قلب و عــروق اداره 
بهداشــت  وزارت  غیرواگیر  بیماری هــای 
ضمن تشــریح عوامل خطر و نشــانه های 
بروز بیماری های قلبی، از افزایش بروز این 

بیماری  به دنبال همه گیری کرونا خبر داد.
دکتر طاهره سماوات در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به شــعار روز جهانی قلب مبنی بر 
» با تمام قلب خود از قلب تان مراقبت کنید 
»، گفت: باید بتــوان با همدلی همگانی بر 
بیماری های قلبی و عروقی غلبه کرد و اگر 
همدلی نباشــد امکان کنترل این بیماری 
شــایع جهانی کاهش می یابد. باید بتوان با 
اقدامی دست جمعی و ملی عوامل خطر ابتلا 
به بیماری های قلبی و عروقی را کاهش داد. 

این عوامل خطر قابل تغییر هستند.
عوامل خطر بروز بیماری های قلبی

او با اشــاره به اینکه دو دســته عامل خطر 
بروز بیماری های قلبی و عروقی وجود دارد، 
تصریح کرد: دسته اول عواملی هستند که 
در دست ما نیست. این عوامل شامل ارث، 
جنســیت، سن و... اســت که تغییر ناپذیر 
هستند، اما برخی عوامل مانند سبک زندگی 
نادرست،  تغذیه نامناسب، مصرف سیگار و 
الکل، اســترس، کم تحرکی و... در دست ما 
اســت و می توانیم روی آن تاثیر بگذاریم و 
با تعدیل و اصلاح آنها بر روند بیماری های 

قلبی و عروقی تاثیر بگذاریم.
وی با بیان اینکه بیماری های قلبی و عروقی 
بسیار وسیع هستند، اظهار کرد: بیماری های 
مادرزادی، بیماری های روماتیســمال قلب، 
برخی مشکلات قلبی که ممکن است ابتلا 
به برخی ویروس ها ســبب نارســایی های 

قلبی شود که در دســته کاردیومیوپاتی ها 
قــرار می گیرنــد که گاهی ارثی هســتند، 
بیماری های کاردیومیوپاتی هیپرتروفیک که 
جداره قلب را ضخیم می کنند، بیماری های 
پریکارد که ممکن است به دنبال ابتلا به سل 
بروز یابد و باعــث محدودیت عملکرد قلب 
قلب  الکتروفیزیولوژی  بیماری های  شــود، 
که منجر به آریتمی های قلبی می شــوند، 
بیماری هایی کــه در آن عضلات قلب دچار 
مشکل شــوند، بیماری های عروق قلب در 
عروق کوچک و بزرگ که سبب بروز سکته ها 
یا نارسایی های قلبی می شوند و.... همگی از 

انواع بیماری های قلب و عروق هستند.
او با اشــاره به اینکه آخرین مطالعات طرح 
اســتپس برای بررســی آمار و ارقــام بروز 
بیماری های قلبی و عروقی در سال ۱۳۹۹ 
انجام شده است،  تصریح کرد: در این مطالعه 
مشخص شد که فشارخون بالا در افراد ۱۸ 
ســال و بالاتر ۳۲ درصد، کلســترول خون 
بــالا در افراد ۲۵ ســال و بالاتر ۳۱ درصد، 
تری  گلیسرید بالا در افراد ۲۵ سال و بالاتر 
۳۹درصد، قندخون بالا در افراد ۲۵ سال و 
بالاتر ۱۴.۱۵ درصــد، کم تحرکی در افراد 
بالای ۱۸ سال و بالاتر ۵۴.۳ درصد، مصرف 
دخانیات در افراد بالای ۱۸ سال و بالاتر ۱۴ 
درصد، اضافه وزن در افراد بالای ۱۸ ســال 

و بالاتر ۳۸ درصد، چاقی در افراد ۱۸ ســال 
و بالاتر ۲۵ درصد و مصرف میوه و ســبزی 
کمتر از ۵ ســهم در روز در افراد بالای ۱۸ 
ســال و بالاتر ۹۴ درصد است. این درصدها 
تقریبا در اکثر اســتان های کشــور یکسان 

است.
کارشناس مسئول بیماری های قلب و عروق 
اداره بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت 
با بیان اینکه بیماری های قلبی و عروقی ۴۲ 
درصد عامل مرگ و میر در کشــور است، 
گفت: مرگ ومیرهای زیر ۷۰ ســال بالایی 
هم داریم اما ایــن روند در ایران خیلی هم 
بــا آنچه که در دنیــا رخ می دهد، متفاوت 
نیســت. اقوام مختلفی در کشور ما زندگی 
می کنند که نوع زندگی،  کار، تحرک، تغذیه 
و استرس های متفاوتی دارند و ما باید علل 
مختلفی که باعث افزایش فشارخون بالا در 
اقوام مختلف می شود را بررسی کنیم تا روی 
عوامل خطر کار کنیم. مثلا در یاسوج میزان 
مصرف نمک خیلی بالا بوده اســت که در 
این نقطه برنامه ریزی مرتبط انجام شــده 
است. اما موضوع عوامل خطر مرتبط با بروز 
بیماری های قلبی و عروقی چند وجهی است 
و تمام عوامل بر عهده وزارت بهداشت نیست 

و چند سازمان باید کمک کنند.
وی با اشــاره به اینکه مردان بیش از زنان 
به بیماری های قلبی مبتلا می شوند، اظهار 
کرد: هورمون محافظت کننده استروژن در 
خانم ها تا سن یائسگی می تواند عوامل خطر 
بروز بیمــاری قلبی را کاهش دهد، اما پس 
از آن مردان و زنان تقریبا آمار یکســانی در 
زمینه بیماری های قلبی و عروقی خواهند 

داشت.

مدیرکل توانبخشی جمعیت هلال احمر گفت: 
اگــر بیمه های پایه همچنــان خدمات ارتز و 
پروتز را پوشــش ندهند، با افزایش چشم گیر 
هزینه دست و پای مصنوعی و ارتزهای کمک  
حرکتی، معلولیت افراد منجر به خانه نشینی و 
خروج آنها از مشاغل کنونی و بازار کار می شود.

به گزارش ایســنا، پیمان پیشــگاهی مدیر 
کل توانبخشــی این جمعیت گفت: در اغلب 

کشورهای دنیا، حتی جوامع درحال توسعه، بیمه های پایه خدمات توانبخشی از جمله تهیه 
ارتزها و پروتزهای کمک حرکتی را، ســال ها پیش تحت پوشش قرارداده اند؛ چراکه بازگشت 
توان خواه به زندگی عادی برابر با اشتغال او و جلوگیری از پرداخت هزینه های بلند مدت درمانی 
توسط بیمه هاست.وی ادامه داد: اما در کشور ما بیمه های پایه حاضر شده اند؛ سال ها هزینه های 
درمانی و از کارافتادگی معلولان را بپردازند ولی از پوشــش خدمات توانبخشی امتناع کنند. 
بیمه های پایه بی آنکه به صدمات روحی و جسمی خانه نشینی توجه کنند؛ توان خواهان را از 

بازگشت به محیط کار و جامعه دور می کنند.
پیشــگاهی افزود: اغلب توان خواهان در حوادث رانندگی با خودروهای ارزان و کم کیفیت یا در 
محیط های کاری صنعتی، ساختمانی و فنی دچار حادثه می شوند و دست یا پای خود را از دست 
می دهند. بنابرین بیشــتر آن ها از اقشار کم برخوردار جامعه هستند و پشتوانه مالی لازم را برای 
دریافت پروتز و لوازم کمک حرکتی ندارند.وی یادآوری کرد: جمعیت هلال احمر با ۶۰ سال تجربه 
توانبخشی در ایران به عنوان اولین و بزرگترین ارائه کننده خدمت به توان خواهان، در حال حاضر 
۱۹۶ واحد توانبخشی در سراسر کشور دارد که بخشی با عنوان مددکاری در کنار آنها فعال است. 
بخش های مددکاری با همکاری سازمان داوطلبان هلال احمر و همچنین خیران حوزه سلامت در 

کشور، بسیاری از هزینه های افراد کم بضاعت و مستضعف را پرداخت می کنند.
مدیرکل توانبخشی هلال احمر افزود: اما افزایش کم سابقه قیمت تجهیزات پزشکی و توانبخشی 
در سال های اخیر بین کمک های مالی خیران در بخش های مددکاری و تقاضای معلولان جسمی 

حرکتی شکافی ایجاد کرده که ممکن است در سال ۱۴۰۱ به دره ای عمیق تبدیل شود.
پیشگاهی تاکید کرد: خدمات توانبخشی مراکز هلال احمر به خصوص در تامین ارتز و پروتز در 
حال حاضر با کیفیت مطلوب و بسیار ارزان تر از بخش خصوصی به توان خواهان ارائه می شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر؛ مدیرکل توانبخشی جمعیت هلال احمر گفت: 
بسیاری از مردم گمان می کنند اگر فردی یک دست یا پای مصنوعی دارد؛ می تواند یک عمر را 
بدون هیچ هزینه و اقدام خاصی زندگی کند. درحالیکه بهترین پروتزها عمری بیش از چند سال 
ندارند و افزایش قیمت ها باعث شده آمار تعمیرات پروتز و ارتز در واحدهای توانبخشی ما افزایش و 

آمار تعویض آن ها کاهش یابد. معنی این آمار افزایش آلام توان خواهان در کشور است.

نظر موافقان و مخالفان طرح پیشگیری از توزیع اقلام جلوگیری از بارداری:

حمایت از جوانی جمعیت یا ورود به حریم خصوصی مردم؟
موافقان طرح پیشــگیری از توزیع اقلام 
جلوگیری از بــارداری می گویند هدف از 
اعمال این محدودیت ها حمایت از جوانی 
جمعیت است اما مخالفان ادعا دارند قرار 
است حریم خصوصی آدم ها نشانه گرفته 
شود. طرفین این سوگیری ها هنوز بعد از 
گذشت چندین ماه نتوانسته اند یکدیگر را 
اقناع کنند.در این گزارش با دلایل موافقان 
و مخالفان این طرح بیشتر آشنا می شویم.

یک شــنبه دهم بهمن ماه سال گذشته 
بود که وزارت بهداشــت کشــور به همه 
نهادهای زیرمجموعه ابــلاغ کرد، امکان 
پیشــگیری از بارداری و ســقط جنین 
محدود و ممنوع شــده و هرگونه توزیع 
رایگان و ارائه اقلام مرتبط با پیشــگیری 
از بارداری، کار گذاشتن اقلام پیشگیری 
و تشویق به اســتفاده از آن ها در شبکه 
بهداشتی درمانی کشور ممنوع شده است. 
بعد از آن حرف و حدیث ها بر سر این بود 
که برای داروخانه ها بازرســی نامحسوس 
گذاشته شده که هیچ فردی نتواند داروی 
ضدبارداری دریافت کند تا اینکه ســجاد 
امور رسانه ای سازمان  اسماعیلی، مشاور 
غــذا و دارو درباره قوانین توزیع داروهای 
ضدبــارداری در داروخانه ها گفت: فروش 
داروهای ضدبارداری ممنوع نیست بلکه 
داروخانه ها نباید ایــن دارو را به صورت 
آزاد و بدون نســخه پزشــک، در اختیار 
افراد قرار دهند. او اعلام کرد در راســتای 
اجرای ماده ۵۱ قانــون جوانی جمعیت، 
ارائــه داروهای جلوگیــری از بارداری در 
داروخانه های کشور، باید با تجویز پزشک 
باشد. در ۲۰ بهمن ۱۴۰۰ کمال حیدری 
معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش با انتقــاد از این طرح گفت: این 
قانونی است که برای اجرا به ما ابلاغ شده 
اســت و ما باید آن را اجرا کنیم، اما نباید 
پاسخگوی تبعات اجرای آن باشیم. فعلًا 

این قانون را اجــرا می کنیم، اما در عین 
حال با قانونگذاران هم مذاکره می کنیم و 
نگرانی های به وجود آمده را به آن ها انتقال 

می دهیم.
با زنانی که خواهان سقط جنین هستند 

صحبت می کنیم
»شــیرین نیرومنش« متخصص زنان و 
زایمان و اســتاد دانشــگاه تهران در این 
رابطه بــه خبرنگار ایرنــا می گوید: »من 
مخالــف این طرح هســتم در حالی که 
در تمام ســال های فعالیت حرفه ای خود 
برای سقط جنین هیچ نسخه یا جراحی 
نداشــتم، اما تصمیم گیری برای داشتن 
فرزند مؤلفه هــای زیادی دارد و یک زوج 
برای داشــتن فرزند نباید در عمل انجام 

شده قرار بگیرند.«
او به مســائل اقتصادی اشــاره می کند و 
می گوید: »دلیل بسیاری از زوج هایی که 
برای جلوگیــری از بارداری به ما مراجعه 
می کنند، مشــکلات اقتتصادی اســت. 
تعدادی هم که ناخواســته باردار شده اند 
برای ســقط به مطب ما می آیند. اغلب، 
با این افراد صحبت می کنیم و در بعضی 
موارد راضی به ادامه بارداری می شــوند، 
اما گاهی هم بــه مراکز غیر قانونی برای 
سقط می روند؛ که متاسفانه جان خودشان 
را به خطر می اندازند. یکی از نگرانی های 
جدی ما این است که با این محدودیت ها 
ممکن اســت  آمار سقط جنین در مراکز 

غیر قانونی چند برابر شود.«
این استاد دانشگاه در ادامه صحبت هایش 
به لزوم دسترســی همگانی بــه لوازم و 
قرص های ضد بارداری اشــاره می کند و 
می گوید: »به نظر این راه درســتی برای 
تشــویق به فرزند آوری نیســت و باید 
فرهنگ سازی انجام شود. البته در مرحله 
اول باید مشکل کارو مسکن جوانان را حل 

کرد.«

نیرومنــش ادامه می دهد: »اســترس و 
نگرانــی مادر همراه با ویارهای ســخت، 
تولــدزودرس، بیمــاری نــوزاد همراه با 
افسردگی مادر از عواقب بارداری ناخواسته 

است.«
او تاکید به مراقبت هــای قبل از بارداری 
دارد و می گوید: »به نظر پزشــکان زنان 
و زایمان بهتر اســت پدرو مــادر قبل از 
بــارداری آزمایش های مربــوط را انجام 
دهند بــه علاوه اینکه تغذیه مادر کنترل 
و مکمل های دارویی اســتفاده شود.« به 
گفته نیرومنش بــارداری که قبل از آن 
پدر و مادر برای داشتن فرزند آماده باشند 
موفق تر اســت. این استاد دانشگاه اعتقاد 
دارد، شــاید در دراز مدت این طرح روی 
قشــر خاصی از جامعه موفق عمل کند و 
این افراد به فرزندآوری تشــویق شوند اما 

نتیجه مهمی نخواهد داشت.
فرزند آوری هم فرهنگ سازی خواهد شد

تعــداد موافقان طرح هم کم نیســتند. 
این افراد به طرح جوانی جمعیت اشــاره 
می کنند و آن را از مهم ترین دغدغه های 
آینده کشور می دانند. »ناهید دیناروند« 
روانشناس بالینی و پژوهشگر جمعیت، با 
بیان اینکه من به صورت کلی با این طرح 
موافق هستم، می گوید:» ممکن است در 
مــواردی پدر یا مادر دچــار بیماری های 
ژنتیکی باشــند که در این مواقع بحثی 
برای جلوگیری از بارداری نیست. اما اینکه 
وسایل سقط جنین در اختیار همه مردم 
باشد، نه! چرا که سونامی سالمندی را در 

پیش داریم.«
او ادامــه می دهد: »متاســفانه خانواده ها 
اشتیاقی به هیچ فرزندی یا تک فرزندی 
نشان می دهند، در حالی که با این روش 
نتایج خوبی عاید کشور ما نمی شود؛ و به 
نظر من همانطور که سال ها طول کشید 
شعار فرزند کمتر زندگی بهتر با تبلیغات 

نوشتاری و دیداری برای مردم نهادینه شد 
در طی چند ســال آینده در زمینه فرزند 

آوری هم فرهنگ سازی خواهد شد.«
او یکی از دلایل انتقاد به این طرح را تجمل 
گرایی و مصرف گرایی عنوان می کند و به 
خبرنگار ایرنا می گوید: »متاسفانه خانواده 
تجمل گرا شــده اند و فکر می کنند باید 
برای داشتن فرزند از شرایط مالی بسیار 
ویژه برخوردار بــود در حالی که این نوع 
تفکــر در گذشــته وجود نداشــت. این 
روزها یک زوج بیشتر از داشتن فرزند به 
تفریحات شخصی خود فکر می کنند و فرد 
گرا شده اند. عدم مسئولیت پذیری باعث 
به وجود آمدن این وضع شــده است. این 
ها مواردی اســت که باید در راستای آن 
ها فرهنگ سازی و آموزش جدی صورت 

بگیرد.«
دیناروند بــا بیان اینکه نیروی انســانی 
پایه و اساس رشــد اقتصادی یک کشور 
محسوب می شوند می گوید: »تعداد زیادی 
از کشورها با ســالمندی جمعیت روبرو 
شــده اند که تدابیری هم در نظر گرفته 
شده، متاسفانه با سالمندی جمعیت قطعاً 
چرخ صنعت کشور ما هم کندخواهد شد و 
فرزند آوری و داشتن نیروی انسانی جوان 
تضمین آینده کشــور محسوب می شود 
تا بتوانیــم در دنیا به خصوص خاورمیانه 

حرفی برای گفتن داشته باشیم.«
این پژوهشــگر جمعیــت ادامه می دهد: 
»البته بهتر است دولت با در نظر گرفتن 
طرح های تشویقی مثل مرخصی زایمان به 
پدر و مادر، کمــک هزینه مالی برای هر 
فرزند، زوج را تشویق به فرزند آوری کند.«

دلیلی برای کاهش جمعیت!
 بد نیست بدانیم کارشناسان مذهبی به 
این طرح چه نظری دارند، »علی ابوترابی« 
عضو هیئت علمی دانشــگاه روانشناسی 
تهران و کارشناس مذهبی در این رابطه 

می گوید: »نــوع و نحوه توزیع وســایل 
جلوگیــری از بارداری در کشــور ما باید 
مورد بررســی قرار بگیرد و باید بدانیم در 
دسترس بودن این محصولات هیچ وقت 

تأثیر خنثی نداشته است.«
از  ادامــه می دهــد: »در بســیاری  او 
کشــورها که با کاهــش جمعیت روبرو 
هســتند بحــث مدیریــت جمعیت و 
مصلحت کشــور مطرح می شــود مثلًا 
در کشــور فرانسه عمل وازکتومی برای 
مردانی کــه کمتر از ســه فرزند دارند 
پیگیری حقوقی دارد. در کشــور ما هم 
برای جلوگیری از انعقاد نطفه، استفاده 
از هر وسیله مشروعی که بی ضرر باشد، 
و باعث نقــص مرد یا زن نشــود، ذاتاً 
مجاز اســت، ولی در حال حاضر کنترل 
جمعیت جایز نیســت، مگر اینکه واقعاً 

ضرورتی وجود داشته باشد«
ابوترابی در بخش دیگری از صحبت هایش 
به خبرنگار ایرنا می گوید:: »شما می پرسید 
آیا در دســترس بودن یــا توزیع رایگان 
از بارداری عملًا  محصولات پیشــگیری 
موجــب کاهش جمعیت می شــود من 
می گویم قطعاً بله! نظر ما این اســت که 
دسترسی راحت به این نوع وسایل نباید 

فراهم باشد.«
تشابه نظرها در چیست؟

موافقــان و مخالفــان طــرح جلوگیری 
از توزیــع رایگان و ارائــه اقلام مرتبط با 
پیشــگیری از بــارداری در دو موضوع با 
هم تشابه نظر دارند، اول اینکه باید برای 
سالمندی جمعیت ایران کاری کرد و دوم 
اینکه بهترین راه فرهنگ ســازی است! 
اما تفاوت نظرها زیاد اســت، مخالفان به 
آمار بالای سقط جنین اشاره می کنند و 
موافقان به اینکه دسترسی آسان به اقلام 
پیشگیری از بارداری می تواند باعث کمبود 

جمعیت ایران باشد.
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مهران مدیری به کشور بازگشت
مهران مدیری که دوم مهرماه از کشــور خارج 
شده بود، صبح امروز -جمعه هفتم مهرماه - به 

کشور بازگشت.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
ایرنا، مدیری که صبح روز گذشته با پرواز اماراتی 
از فرودگاه امام خمینی )ره( وارد کشور شده و 

پس از ورود گذرنامه او ضبط شده است.
ایــن مجری و کارگردان که تهیه برنامه هــای تلویزیونی را در کارنامه دارد، به تازگی با 
انتشار برخی مواضع خود در فضای مجازی به تحریک عواطف و دامن زدن به آشوب ها 

کمک کرده بود.
پیش از رسانه ها از دستور دادستان مبنی بر ممنوع الخروجی وی خبر داده بودند.

یک ایرانی در رقابت اسکار خارجی
جدیدترین ساخته »الخاندرو گونزالز ایناریو« 
به عنوان نماینده ســینمای مکزیک در شاخه 
بهترین فیلم بین المللی اسکار ۲۰۲۳ انتخاب 

شد.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
اسکرین، »باردو« یا »وقایع نگاری اشتباه مُشتی 
حقیقت« که امسال در جشــنواره فیلم ونیز 

رونمایی شد، از ۲۷ اکتبر در مکزیک و از ۴ نوامبر در آمریکا اکران عمومی می شود و از 
۱۶ دسامبر نیز در سامانه نمایش نتفلیکس عرضه خواهد شد.

فیلم اسپانیایی زبان »باردو« که شخصی ترین فیلم »ایناریتو« محسوب می شود، نخستین 
ساخته این کارگردان مکزیکی پس از فیلم »بازگشته« در سال ۲۰۱۵ محسوب می شود 
و همچنین اولین فیلم کاملا مکزیکی زبان وی، پس از فیلم »عشق سگی« در سال ۲۰۰۰ 
محسوب می شود.»باردو« یک کمدی نوستالژیک درباره یک روزنامه نگار و مستندساز 
مشهور مکزیکی که برای مواجهه با گذشته خودش و واقعیت کنونی کشورش به مکزیک 
بازمی گردد. فیلمبرداری این فیلم پائیز سال گذشته به پایان رسید و مدیریت فیلمبرداری 

آن را داریوش خنجی بر عهده داشته است.
داریوش خنجی فیلمبردار ایرانی-فرانسوی نامزد جایزه اسکار که سابقه کار با فیلمسازان 
بزرگــی چون »دیوید فینچــر«، »وودی آلن«، »وونگ کاروای«، »ســیدنی پولاک« و 
»میشــائیل هانکه« را در کارنامه دارد برای نخستین بار با »ایناریتو« در فیلم »باردو« 
همکاری کرده است.»ایناریتو« هم تاکنون برنده پنج جایزه اسکار شده است؛ دو بار برای 
بهترین کارگردانی )بازگشته، ۲۰۱۶؛ بردمن، ۲۰۱۵(، دو بار برای بهترین فیلم )بازگشته، 

۲۰۱۶؛ مرد پرنده، ۲۰۱۵(، و یک بار برای بهترین فیلمنامه )مرد پرنده، ۲۰۱۵(.
آخرین مهلت معرفی نمایندگان منتخب کشــورها برای رقابت در شاخه بهترین فیلم 
بین المللی اســکار ۲۰۲۳، تا ســوم اکتبر ۲۰۲۲ )۱۱ مهر ماه ۱۴۰۱( اســت. فهرست 
نامزدهای اولیه شاخه شامل ۱۵ فیلم در تاریخ ۲۱ دسامبر ۲۰۲۲ )۳۰ آذر( و ۵ نامزدهای 

نهایی نیز روز ۲۴ ژانویه ۲۰۲۳ )۴ بهمن( معرفی می شوند.
مراسم نود و پنجمین دوره جوایز سینمایی اسکار روز ۱۲ مارس ۲۰۲۳ )۲۱ اسفند( در 

تئاتر دالبی در هالیوود برگزار می شود.

دو اسطوره هالیوود مقابل دوربین می روند
در آخرین اخبار منتشر شده از هالیوود مشخص 
شد که دو اوسطوره سینمای آمریکا در دوران 

پیری خود به زودی مقابل دوربین می روند.
به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
تســنیم، در آخرین گزارش های منتشر شده 
از دنیای ســینمایی هالیوود رسماً حضور دو 
 اسطوره هنر هفتم  یعنی »داستین هافمن« و 

» آل پاچینو« برای ایفای نقش در پروژه های سینمایی در مقابل دوربین تایید شد.
براساس اخبار منتشر شده داستین هافمن ۸۵ سال در آخرین قرارداد خود با کارگردان 
مشهور هالیوودی یعنی« فرانسیس فورد کاپولا« که چندی پیش مذاکرتش را آغاز کرده 
بود بعد از توافق های برسر شرایط  اکنون رسماً اعلام کرده که قرار است در فیلم جدید 

کاپولا به نام »مگالوپولیس« ایفای نقش نماید.
به گفته منتقدان ســینما با درنظر گرفتن آنچه از کارنامه کارهای قبلی کاپولا و البته 
هافمن برمی آید بدون تردید همکاری آنها در یک پروژه مشترک با توجه به شرکت برخی 
هنرپیشه های معتبر دیگر فرصتی ایجاد می کند که تماشاگران روی صندلی سینما ها 

میخکوب شوند.
این گروه درباره اســامی سایر بازیگران پروژه نیز می گویند تالیا شایر، آدام درایور، ناتالی 
امانوئل، فارســت ویتاکر، لارنس فیشــبرن، جان ویت و آبری پلازا، شایا لباف، گریس 
وندروال، کاترین هانتر و جیمز ریمار هم قبلاً به عنوان بازیگران »مگالوپولیس« رســماً 
معرفی شده بودند و اکنون باید دید اینهمه ستاره در یک قاب چطور می توانند تماشاگران 

را جادو کنند.
در این زمینه اگرچه هنوز جزییات دقیقی از داستان فیلم جدید کاپولا اعلام نشده، اما 
گفته شده سرنوشت یک ابرشهر الهام گرفته از نیویورک پس از وقوع یک فاجعه  بزرگ 
در این فیلم تصویر کشیده می شود و به گفته برخی عوامل به صورت غیر رسمی بودجه 
درنظر گرفته شده برای تکمیل پروژه رقمی نزدیک به ۱۰۰ میلیون دلار است که بخشی 

از آن توسط خود کارگران تامین شده است.
فیلم برداری این پروژه از نوامبر امسال در ایالات جورجیا آغاز می شود و انتظار می رود تا 

پایان ماه مارس سال آینده به پایان برسد.
در همین حال دومین اســطوره هالیوودی که این روزها نامش به دلیل قطعی شــدن 
همکاری وی در یک پروژه سینمایی به صدر اخبار آمده » آل پاچینو« بازیگر افسانه ای 
آمریکایی است که براساس اخبار رسمی اکنون نامش در فهرست بازیگران فیلم  »بیلی 

نایت« رسماً ثبت شده است.
براســاس اخبار منتشر شده  این فیلمِ درام مســتقل را »الک گریفن راث« کارگردانی 
می کند که در واقع  اولین تجربه ساخت فیلم بلندوی خواهد شد و حضور آل پاچینو در 
فهرست بازیگران فیلمش می تواند در واقع تایید بر احتمال موفقیت فیلم بعد از تولید 

توسط این کارگردان باشد.
منتقدان صنعت سینمای هالیوود با اشاره به اولین تجربه فیلم بلند وی برای تولید »بیلی 
نایت« معتقدند سختگیری آل پاچینو برای قبول کار بدون تردید نکته ای است که نباید 
در این پروژه نادیده گرفت بنابراین با توجه به توانمندی و ریزبینی آل پاچیون برای انتخاب 

فیلم نامه احتمال موفقیت »بیلی نایت« دور از انتظار نیست.

پایان »قفس« محمد حاتمی در تهران
محمد حاتمی که مشغول اجرای نمایش »قفس« 
بود، خبر داد که اجرای این نمایش در تهران به 

پایان رسیده است.
این کارگردان تئاتر تا پیش از تعطیلات روزهای 
اخیر، تازه ترین نمایش خود را با نام »قفس« در 
تالار »حافظ« اجرا می کرد که به دلیل شــرایط 
چند روز اخیر، اجرای این اثر نمایشی هم مانند 

بسیاری نمایش های دیگر لغو شد.
در ادامه، حاتمی درباره وضعیت اجرای این نمایش به ایسنا گفت که اجرای نمایش »قفس« 

در تهران به پایان رسیده است.
او همچنین گفت، علاقه مند است بعدتر این نمایش را در شهرهای دیگر اجرا کند.

نمایش »قفس« نوشته و کار محمد حاتمی با بازی شهره سلطانی، شهروز دل افکار، یزدان فتوحی، 
الهه شه پرست، احسان عباسی، محمد حاتمی و با صدای محمد معتمدی اجرا می شد.

خبر

تحریم اسکار توسط روسیه و تصمیم گیری هوشمندانه ایران

آنچه بر گیشه سینما گذشت

خبر تحریم اسکار توسط روسیه بعد از تحریم 
جشنواره مسکو توسط آمریکا، نشان داد که 
با وجود ارزش های والای »بدون قرار قبلی« 
از منظر فرهنگی و هنری، عدم انتخاب این 
فیلم برای اســکار اقدامی حساب شده بود 
زیرا احتمال عدم پذیرش آن به خاطر جایزه 

مسکو، بالا بود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
تسنیم، یکی از شروط لازم و حیاتی انتخاب 
فیلم برای حضور در جشــنواره های خارجی 
مثل اســکار ســوابق بین المللــی محصول 
اســت. بنابراین دریافت جوایز، یا نامزدی در 
بخش های مختلف یک رویداد بین المللی و 
همینطور پخش بین المللی قوی فیلم می تواند 
در پیشــبرد فیلم برای دیده شــدن توسط 
اعضای آکادمی اسکار و در نهایت نامزدی و 

موفقیت آن اثرگذار باشد.
امسال در کنار فیلم »جنگ جهانی سوم« که 
در بخش افق های جشنواره فیلم ونیز توانست 
جایزه بهترین فیلم و بازیگری را بدست آورد، 
فیلم »بدون قرار قبلی« یکی دیگر از تولیدات 
کیفی و ارزشــی کشــورمان نیز توانست در 
جشنواره مسکو جایزه بهترین فیلم را از آن 

خود کند و شواهد نشان می دهد در کل جایزه 
این فیلم از وزانت بیشــتری نسبت به فیلم 
سیدی برخوردار است، چون اگرچه »بدون 
قرار قبلی« شاید نام جشنواره بین المللی ونیز 
را به دنبال نکشد اما بهترین فیلم جشنواره ای 
معتبر در آسیایی شده است که برخی تغییر 
معادلات سیاسی اخیر نشــان می دهد این 
جشــنواره بین  آســیایی قطعا در آینده ای 
نزدیک جایگاه و مقامی قابل مقایسه به خود 
خواهد دید.به هرحال انتخاب هیئت انتخاب 
اسکار ســینمای ایران امسال فیلم »جنگ 
جهانی ســوم« شد و پیگیری های آن روز ما 
از داخل اتاق انتخاب نماینده اسکار در بنیاد 
سینمایی فارابی نشان داد که یکی از علل عدم 
انتخاب »بدون قرار قبلی« حضور این فیلم در 
جشنواره مسکو بود. چراکه جشنواره مسکو 
به خاطر حوادث اوکراین توسط آمریکا تحریم 
شده بود و سینمای این کشور - روسیه - نیز 
در کن و ونیز نیز محــروم بود.برای همین؛ 
انتخاب فیلمی که در جشنواره مسکو برنده 
شــده بود برای نمایندگی ایران در جشنواره 
اسکار، می توانست با اما و اگرهایی روبرو شده 
و احتمالاً با محرومیت روبرو شــود. نکته ای 

حکایت از سایه ســنگین سیاسی کاری در 
صنعت هنر هفتم داشــت. به همین دلیل  و 
با درنظر گرفتن احتمال شیطنت های برخی 
عوامــل تاثیرگذار در آکادمی اســکار هیأت 
انتخاب نماینده سینمای ایران نگران به این 
نتیجه رســید که »بدون قرار قبلی«  که در 
جشنواره تحریمی روسیه سربلند بیرون آمده 

بود،  به آکادمی اسکار نرسد.
به هر حال امروز بین دو کشور روسیه و آمریکا 

نزاع های سیاسی بالا گرفته  تا جایی که این 
اختلاف ها علاوه بر مسایل سیاسی و نظامی 
پای فرهنگ و هنر را هم به میان آورده است 
و جای تردید نیســت که اصولا کشورهای 
دیگــر مثل ایران نباید در این میان بگونه ای 
عمل کنند که ناخواسته وارد مشکلات شده 
و نامناسب با منافع ملی خود هزینه بپردازند. 
اگرچــه در ســطح کلان سیاســت گذاری 
شــاید روال به صورت دیگری باشد اما تمام 

ظرفیت های کشــور نباید درگیر این ماجرا 
شــود یا مشــخصاً حضور در یک جشنواره 

هنری خاص معطوف باشد.
بنابراین امروز که خبر تحریم اســکار توسط 
روسیه منتشر شده اســت، به نظر می رسد 
هیئــت انتخاب اســکار کشــورمان کاملا 
هوشمندانه تصمیم درستی گرفته  چراکه در 
صورت انتخاب فیلم »بدون قرار قبلی« برای 
اسکار احتمال عدم پذیرش آن بسیار بالا بود 
و می توانست دچار فرصت سوزی شود. البته 
این موضوع به  این معنا نیست که نباید در 
جشنواره هایی مانند مسکو یا دیگر جشنواره ها 
یا رویدادهای کشورهایی که احتمالاً در نقطه 
مقابل آمریکا هستند، حضور نداشته باشیم، 
بلکه برعکس باید از هر فرصتی برای حضور 
بین المللی در رویدادهای هنری و سینمایی 
اســتفاده کرد تــا ســینمای اخلاق مدار و 
هویت مند ایرانی بهتر، منطقی تر و بیشتر به 

سایر نقاط دهکده جهانی نشان داده شود.
حال باید دید که فیلم »جنگ جهانی سوم« 
که گویا ارجاعات سیاســی و ضدجنگ دارد 
می تواند نظر اعضای آکادمی اســکار را برای 

پذیرش و نامزدی را جلب کند یا خیر؟

در هفته گذشته مجموع فروش فیلم های سینمایی به سه 
میلیارد تومان هم نرسید و یکی از دلایل این اتفاق اکران 
نشدن فیلم جدید و دیگری تعطیلی پی در پی سینماها 

بود.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرانلاین، 
مجموع فروش فیلم های سینمایی در هفته ای که گذشت 
افت بسیار چشمگیری داشت، تا جایی که مجموع فروش 
۲۰ فیلم سینمایی روی هم به سه میلیارد تومان نرسید، 
این در حالی است که از ۱۹ تا ۲۵ شهریور نه تنها مجموع 
فروش فیلم های ســینمایی به ۱۵ میلیارد تومان رسیده 
بود، بلکه یمیشن»پسر دلفینی« نیز با ۴ میلیارد تومان 

فروش صدر نشین گیشه بود.
در هفته ای که گذشت، یعنی از دوم تا هشتم مهر فروش 
کل گیشه به دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان رسید که 
حتی در مقایسه با تاریخ ۲۶ شهریور تا ۱ مهر، این فروش 

حدود ۴ میلیارد تومان کاهش داشته است.
دلایل زیــادی عامل رخ دادن این اتفــاق بودند، یکی از 
اصلی تری و تاثیرگذارترین دلایل این موضوع، شرایط روز 
جامعه بود. از سوی دیگر قرار بود از ششم مهر فیلم های 
»گیج گاه« »ملاقات خصوصی« و »خط استوا« روی پرده 
برود که با توجه به شرایط فعلی سینماها این فیلم ها روی 
پرده نرفتند و سینما روند خود را با همان شرایطی که در 

ماه صر بود ادامه داد.
هرچنــد که با اعمــال طرح شناورســازی قیمت بلیت 
سینماها، حدود دو هفته وضعیت فروش نسبتا مطلوب 
بود، اما این روزها شرایط سینما بسیار نامطلوب است به 
این خاطر که در هفته گذشــته تنها ۷۷ هزار و ۵۸۰ نفر 

به سینما رفتند.
مجموع فروش ســه فیلم صدرنشین گیشــه در هفته 
گذشته، به دو میلیارد تومان هم نرسید. انیمیشن»پسر 
دلفینی«، فیلم »ابلق« و »انفرادی« که حدود سه هفته 
است با همین ترتیب صدرنشین گیشه هستند، در هفته 
گذشته به ترتیب فروش ۹۰۰ میلیون تومانی، ۴۴۰ میلون 

تومانی و ۴۳۰ میلیون تومانی را برای خود ثبت کردند.
این در حالی اســت که دو هفته پیش همین فیلم ها و با 
همین ترتیب فروش ۲میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومانی، یک 
میلیارد و ۱۰۰ میلیــون تومانی و یک میلیارد تومانی را 

تجربه کردند.

نگاهی به ژانر طنز در سینمای دفاع مقدس؛ 

لبخند جنگ
پیدایش گونه ی کمدی در سینمای ایران 
نیز به مانند بســیاری از دیگر کشــورها، 
همپای ظهور خود ســینما بوده اســت. 
در این میان ســینمای دفاع مقدس هم 
در ســال های اخیر به سراغ این ژانر رفته 
است. در این میان براساس نظر برخی از 
کارشناسان سینمایی، طنز در سینمای 
دفاع مقدس شــاخصی اســت که طی 
۲ دهــه اخیر در کانــون توجه و محبت 
مخاطبان قرار گرفته و کمترین ریســک 
را متوجه ســرمایه های مــادی و معنوی 
تولیدات معدود اکران شده در این حوزه 

کرده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از فارس؛ برخلاف نظر برخی از کارشناسان 
سینمایی، طنز در سینمای دفاع مقدس 
شاخصی اســت که طی ۲ دهه اخیر در 
کانون توجه و محبت مخاطبان قرار گرفته 
و کمترین ریسک را متوجه سرمایه های 
مادی و معنوی تولیدات معدود اکران شده 

در این حوزه کرده است.
طنز محبوب اما منزوی در تولیدات دفاع 

مقدس
حالا با وجود گذشت چهار دهه از جنگ 
به نظر می رسد شرایط برای پذیرش عنصر 
طنز در تولیدات تلویزیونی تا حدودی بهتر 
شده باشد به گونه ای که هم زمان با هفته 
دفاع مقــدس چهار مســتند »کمپانی 
روحیه«، »لبخند بزن رزمنده«، »رفیق« و 
»جنگ و لبخند« به تهیه کنندگی حسین 
همایون فر و محصول گروه مستند بنیاد 

فرهنگی روایت فتح از شبکه نسیم به روی 
آنتن می رود.

با وجودی که گونه طنز در سینمای دفاع 
مقدس در بســیاری از موارد، مورد توجه 
قرار گرفته اســت و مخاطبان بسیاری را 
سمت خود سوق داده است؛ اما همچنان 
بسیاری از فیلمســازان نه تنها با دیدی 
تردید آمیــز به آن می نگرند بلکه از ورود 
به سینمای دفاع مقدس با نگاهی کمدی،   
واهمه دارنــد. واکاوی دلیل این موضوع 
سوال اصلی طرف توجه این مطلب است.
چشم انداز دفاع مقدس از کوهپایه تا قله

از طرفــی به رغم اســتقبال ســتودنی 
مخاطبان ســریال ها و فیلم های کمدی 
همچنــان فضای و روحیه جدی بر غالب 
تولیدات ژانر جنگ در ســیما و ســینما 
حاکم اســت. تولید و اکــران اولین فیلم 
کمدی دفاع مقدسی در سال ۷۴ با عنوان  
»لیلی با من است« در حالی توسط کمال 
تبریزی جلوی دوربین رفت که برخی از 
کارشناسان سینما، در آن روزها حرکت 
کمال تبریزی را نوعی رشادت می دانستند 
و تصور می کردند که این فیلم از ســوی 
جامعه پس زده شود، اما مخاطبان خلاف 
این پیش بینی را در عمل نشــان دادند 
و سرریز اســتقبال از اکران این فیلم در 
سینما باعث شــد پای آن هم به پخش 
تلویزیونی باز شود. و از آنتن شبکه ای بر 
روی آنتن شبکه دیگر بنشیند و بارها برای 
بینندگان تلویزیون هم بازپخش شود. اما 
این پایان کار نبود بلکه آغاز گام نهادن در 

کوهپایه بود برای رسیدن به قله ای که به 
نظر دست نایافتنی می آمد.

»لیلی با من اســت« را در واقع بایستی 
جاده صاف کن مسیر پرُ از سنگلاخ حضور 
طنز در سینمای دفاع مقدس به حساب 
آورد. تا جایی که راه برای  حســاس ترین 
و در عین حــال جنجالی ترین فیلم طنز 
دفاع مقدســی ده نمکی تحــت عنوان 
»اخراجی هــا۱« که با اختــلاف عنوان 
پرمخاطب ترین فیلم ســینمای ایران را 
به خود اختصاص داد باز شود. موضوعی 
که حتی خوشبین ترین کارشناسان هم 
تصور نمی کردند کــه طنز بتواند چنین 
یک شبه راه صد ساله را در دل سینمای 
دفاع مقدس بپیماید و تنها با انگشت شمار 
تولیداتی در این زمینه قله توجه مخاطبان 

مشکل پسند سینما را فتح کند.
طنز بستری فراگیر برای نمایش دفاع 

مقدس بنابر سلائق عامه پسند و متنوع 
مخاطبان  

تجربه موفق تولید و اکران فیلم های »لیلی 
با من اســت« و  »اخراجی ها۱« زمینه را 
برای گسترش دامنه تولیداتی از این دست 
را بیش از پیش فراهم آورد به گونه ای که 
امــروزه می توان به فیلم های ســینمایی 
همچون »ضد گلولــه«،  »پیک نیک در 
میدان جنگ«،  »چهار اصفهانی در بغداد«، 
»خانه ای کنار ابرها«،  »معراجی ها« که با 
ژانر کمدی در سینمای دفاع مقدس تولید 

شده اند، اشاره کرد.
این در حالی ســت برخلاف نظر برخی از 

کارشناسان سینمایی، طنز در سینمای 
دفاع مقــدس فاکتوری اســت که طی 
۲ دهــه اخیر در کانــون توجه و محبت 
مخاطبان قرار گرفته و کمترین ریســک 
را متوجه ســرمایه های مــادی و معنوی 
تولیدات معدود اکران شده در این حوزه 

کرده است.
نگاهــی به کارکرد طنز در این دســت 
از تولیــدات تلویزیونی و ســینمایی به 
روشنی نشــان می دهد که هیچ یک از 
فیلم هــای کمدی دفاع مقــدس که تا 
به امروز ساخته شــده اند، نه تنها قصد 
تخریب جنگ و رزمندگان را نداشته اند 
که گاهــی بر وجوهی از این حماســه 
بی نظیر متمرکز شــده و انگشت بر آن 
گذاشته اند که پیش از این مغفول بوده 
است. به تعبیر بهتر، این فیلم ها نه تنها 
مخرب نبوده اند کــه کارکرد احیاگری 

نیز داشته اند.
عادی سازی ورود به عرصه طنز در 

تولیدات دفاع مقدس
از نظر منتقدان تولید آثار طنز در سینمای 
جنگ که ســبب اعتراض برخی در این 
موضوع می شــود این است که سینمای 
دفاع مقــدس به دلیل تقدســی که در 
ذات خود دارد یا حتی به واســطه صفتی 
که با خود حمــل می کند، با دنیای طنز 
و کمدی نســبتی ندارد و باید شــأن آن 
حفظ شود. این در حالی ست طنز و دفاع 
مقدس به طور بنیادین و ذاتی با هم سر 
جنگ ندارند و حتی  با زبان طنز می توان 

واقعیــت فضای جنــگ و آدم های آن را 
در پس تصویر خشــن و زمخت جنگی 
بازنمایی کرد و لایه های پنهان تر آن را به 

تصویر کشید.
بنابراین می توان نتیجه گرفت مشکل از 
پرداخت کمیک این قصه ها نیست که اگر 
زبان طنز در یک اثر جنگی به درســتی 
روایت شود چه بسا سویه مقدس بودن آن 
هم بیشتر معنی بیابد و جلوه گری کند. اما 
گره کار در جایی است که از ساختار طنز 
به شــکل هجوآلود و سخیفی در روایت 
قصه های جنگی اســتفاده می شود که نه 
تنها در شان سینمای جنگ که در شان 

هیچ گونه هنری دیگری نیست.
اما در نهایت بایســتی اذعان داشــت که 
ســینمای جنگ برای انتقــال پیام خود 
به مخاطب فقط به ســلاح گرم و ســرد 
نیاز ندارد، بلکه برای اثربخشــی بیشتر و 
دریافت بازخورد مطلــوب مورد انتظار از 
اکران تولیدات ژانر جنگ گاهی ســلاح 
خنده در میان حرارت آتش جنگ، خاک 
و خون می تواند به عنوان زبانی رســاتر و 
تأثیربخش تر  برای عرصه سینمای جنگ 

و آدم هایش باشد.
بنابرایــن ضروت عــادی ســازی ورود 
فیلم ســازان بــه ایــن عرصه از ســوی 
سیاســتگذاران فرهنگی کشــور بیش از 
پیش احساس می شــود تا بتوان نهایت 
بهره برداری از ظرفیت طنز را برای انتقال 
پیام های فاخر دفاع مقدس به مخاطبان بر 

اساس نیاز روز جامعه را برد.
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اهتزاز پرچم سبز رضوی بر فراز گنبد امام رضا)ع( 
معــاون اماکن متبرکه حــرم رضوی گفت: پس 
 از عزاداریهای محرم و صفر و ایام شــهادت امام 
رضا )ع( پرچم سبز مزین به آیه شریف »نصرمن 
الله و فتح قریب« بر فراز گنبد و بارگاه رضوی به 
اهتزاز در آمد و جایگزین پرچم سیاه عزاداری شد.

محمــد توکلی روز گذشــته در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: امروز، پرچم و ضریح پوش 

حرم مطهر رضوی در طلوع سومین روز ماه ربیع الاول تعویض شد.
وی بیان کرد: پرچم  بارگاه منور رضوی در طول سال به مناسبت های مذهبی در اعیاد 
و سالروز شــهادت ائمه معصومین )ع( چندین بار تعویض می شود که بیشترین مدت 

سیاه پوش ماندن آن در ماه های محرم و صفر است.
 هر سال ۲ بار پرچم گنبد مطهر حضرت امام رضا )ع( به طور رسمی و در آیینی ویژه 
تعویض می شود که یک بار آن در ابتدای ماه محرم الحرام است که این پرچم به مدت ۶۳ 
روز بر گنبد حرم مطهر، به نشانه عزاداری حضرت اباعبدالله الحسین )ع( افراشته می ماند و 
یک مرتبه نیز در سالروز میلاد ثامن الحجج )ع( انجام می شود. طبق آمار ارائه شده حدود 

۶ میلیون زائر در دهه پایانی ماه صفر به حرم امام رضا)ع( مشرف شدند.

تغییرساعات کاری ادارات مشهد در مهر ماه
استاندار خراســان رضوی گفت: ساعت کاری 
ادارات شهر مشهد برای خدمت رسانی به مردم 
از روز شنبه، ۹ مهر ماه، تا پایان این ماه با هدف 
کاهش بار ترافیک از ساعت هشت صبح آغاز 

خواهد شد.
یعقوبعلی نظری در جلسه هماهنگی ترافیک 
اســتان اظهار کرد: بر همین اســاس ساعت 

فعالیت بانک های اســتان ۶.۳۰، مدارس متوسطه هفت صبح و مدارس ابتدایی نیز از 
ساعت ۷.۳۰ مشغول فعالیت خواهند بود.

وی افزود: با توجه به اینکه نیاز است ترافیک صبحگاهی به گونه ای کنترل شود که ضمن 
تقسیم عبور و مرور مردمی شاهد ترافیک روان در سطح شهر مشهد باشیم، بر همین 
اساس لازم است ملاحظاتی همچون مراجعات مردمی به ادارات و حضور دانش آموزان در 

مدارس نیز مد نظر قرار گیرد.
استاندار خراسان رضوی بیان کرد: همچنین برخی از خانواده ها با توجه به هزینه سرویس 
مدارس قصد رساندن فرزندان خود به مدارس را دارند و این موضوع خود باعث افزایش 
ترافیک و در نهایت آلودگی بیشــتر هوا خواهد بود و بر همین اســاس آغاز فعالیت در 
ساعت های مختلف می تواند بار ترافیکی را کاهش دهد. وی با اشاره به اینکه زمان طلوع 
خورشید در خراسان رضوی نسبت به مناطق مرکزی و غربی کشور زودتر رخ می دهد و 
بر همین اساس تجربه ما متفاوت از سایر نقاط کشور خواهد بود، گفت: با این تغییر ساعت 

کاری امیدواریم شاهد کاهش ترافیک عصرگاهی و شبانگاهی در شهر مشهد باشیم.

بسته تشویقی برای دیم کاران خراسان شمالی
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشاورزی خراسان شمالی از ارائه بسته تشویقی 

به دیم کاران خبر داد.
حمید نامور در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به 
اجرای طرح جهش تولید در دیم زارهای این 
استان از پاییز امسال اظهار کرد: بسته تشویقی 
در راستای اجرای این طرح پرداخت می شود.

وی با بیان اینکه طی اجرای طرح جهش تولید در دیم زارها، اصول فنی کشت به کشاورز 
آموزش داده می شــود، گفت: علاوه بر آن طی این طرح، اجرای کشت در جهت عمود 
بر شیب زمین، حفظ بقایای گیاهی، بذر مال کردن بذور، شخم حفاظتی، تناوب کشت، 

کشت علوفه و دانه های روغنی در دیم زارها انجام شود.
نامور افزود: سطح دیم زارهای خراسان شمالی ۱۶۰ هزار هکتار است که سطح تکلیفی 
ابلاغ شده از سوی وزارت جهاد کشاورزی به این استان ۵۰ هزار هکتار است و به دنبال 

آن هستیم تا سطوح کار شده بیش از این رقم باشد.
به گفته وی طرح جهش تولید در تمامی شهرستان های استان برگزار خواهد شد.

نامور با اشاره به اینکه بیشتر علوفه های کشت شده در این استان به جزء جو، در اراضی آبی 
استان کشت می شد، ادامه داد: به دنبال آن هستیم تا کشت ترکیبی علوفه را در دیم زارهای 
استان انجام دهیم. وی تاکید کرد: کشت ترکیبی علوفه در دیم زارهای آیش کشاورزی انجام 

خواهد شد و این کشت سبب می شود تا دام از تغذیه چندین علوفه بهره ببرد.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه کمیته مشترک زراعت دام در استان راه اندازی شده 
است، توضیح داد: این کمیته مکان هایی که علوفه کشت شده را بررسی و مکان یابی 
می کند و بعد از تولید به دامدار اعلام خواهد کرد که در کدام نقاط علوفه کشت شده و 

دامداران می توانند آن ها را برای دو تا سه ماه برای دام های خود اجاره کنند.
وی بیان کرد: در گذشته ته چر ها برای تغذیه دام به دامداران اجاره داده می شد با اجرای 

این طرح علوفه های تازه نیز در اجاره دامداران قرار خواهد گرفت.
به گفته معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی قرار بر این 
است تا طی اجرای طرح جهش تولید در سطح دو هزار و ۵۰۰ هکتار تولید علوفه های 
ترکیبی انجام شود.وی ادامه داد: رقم ۱۲۰ میلیارد ریال اعتبار برای خرید ادوات خاص 
از جمله عمیق کار، دستگاه کشت مستقیم و سایر ادوات کشاورزی خراسان شمالی در 

راستای اجرای این طرح اختصاص یافت.
نامور افزود: علاوه بر این، تامین بذر مورد نیاز دیمکاران و پوشش بیمه ای محصولات از 

دیگر اقداماتی که طی این بسته ارائه می شود.

۶۰۰ نفر در خراسان شمالی متقاضی دریافت 
زمین طرح نهضت ملی مسکن شدند

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی گفت: 
۶۰۰ نفر در قالب گروه های ســه نفره در این 
استان متقاضی دریافت زمین طرح نهضت ملی 

مسکن شدند.
قاسم قاسمی روز گذشته به خبرنگار ایرنا اظهار 
داشت: اختصاص قطعه زمین ۲۰۰ متری برای 
گروه های ســه نفره از طرح های حمایتی در 

قالب طرح نهضت ملی مسکن در این استان اجرایی شده است و در این خصوص هشت 
هکتار زمین در بجنورد تامین شد.

وی تصریح کرد: در استان ۶۰۰ نفر در قالب ۲۰۰ گروه سه نفره دربجنورد متقاضی دریافت 
زمین در قالب طرح نهضت ملی مسکن شدند که تاکنون ۱۰ گروه انصراف داده اند.

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی ادامه داد: محدودیتی برای اختصاص زمین به 
گروه های سه نفره وجود ندارد، ولی روند کنونی نشان می دهد که شهروندان از ساخت 
گروهی مسکن استقبال نکردند و شماری هم از تقاضای خود در این باره منصرف شدند.

وی توصیه کرد که مستاجران از این فرصت استفاده کنند و زمین را به صورت مشارکتی 
دریافت و با ساخت مسکن از این شرایط ملتهب مسکن نجات یابند.

مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی گفت: در مرکز استان هشت هکتار زمین برای 
ساخت مسکن دولتی به گروه های سه نفر اختصاص یافته است و در صورت نیاز، زمین 
تامین می شــود و محدودیت در این باره وجود ندارد.وی با بیان اینکه مردم اســتان از 
ســاخت مسکن در قالب گروه های سه نفره استقبال خوبی ندارند گفت: این ظرفیتی 
اســت که در سایر استان ها فراهم نشده است و با توجه به مشکلات آپارتمان نشینی، 

تامین زمین در قالب گروه های سه نفر شرایط مناسب تری برای خانه دار شدن است.

شهر
در 

خبر

وزیــر امور اقتصــادی و دارایی گفت: امســال حدود ۵۰ میلیــارد تومان برای 
شهرداری های خراسان رضوی اختصاص یافته است.

سید احسان خاندوزی امروز جمعه ۸ مهرماه در نشست شهرداران منطقه ترشیز 
که در محل سالن همایش های فرمانداری کاشمر برگزار شد، در خصوص چگونگی 
تأمین مالی حوزه شهری اظهار کرد: متأسفانه به دلیل عقب ماندگی های سنوات 
گذشته با تراکمی از نیازهای عمرانی و اقتصادی در مناطق مختلف مواجه هستیم.

وی افزود: هرچند امسال حدود ۵۰ میلیارد تومان برای شهرداری های خراسان 
رضوی در اختیار قرار گرفته شــده است، اما وقتی تقسیم می شود فقط بخش 

کوچکی از نیازها را تأمین می کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه برای سازگار و هماهنگ کردن خواسته ها و نیازها در پروژه های شهری باید  اولویت بندی 

صورت گیرد، بیان کرد: می طلبد پروژه هایی که قابلیت اشتغال آفرینی و درآمدزایی دارد شناسایی و معرفی شوند.
وی عنوان کرد: در کنار اجرای پروژه هایی که رضایت مندی شهروندان را به دنبال دارد باید به دنبال پروژه هایی بود که 
منجر به درآمدزایی پایدار و اشــتغال می شوند، باید بتوانیم منابع محدود را به سمت پروژه هایی سوق دهیم که برای 

سال های آینده هم فرصت راهبردی ایجاد کند و هم درآمدزا باشد.
خاندوزی تصریح کرد: مجموع دارایی هایی که در داخل شهرها متعلق به دولت، حاکمیت و دستگاه های اجرایی بوده، اما 

راکد هستند و می تواند درآمدزایی داشته باشد شناسایی و شهرداران برای آنها پیشنهادهای خود را ارائه دهند.
وی اظهار کرد: هرچند کشور ما به دلیل مدیریت اقتصادی کشور توانگری است، اما برای نیازهای روزمره خودش مانند 

فقرا دارد زندگی می کند، با توجه به دارایی هایی که داریم نباید وضعیت دخل و خرجمان این گونه باشد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: متأسفانه دولت و دستگاه ها بسیار تحت فشار هستند به طوری که برخی کارکنان 
شهرداری ها دو ماه معوقه دارند، اگرچه دارایی های بسیاری داریم، اما چون هنر تبدیل دارایی ها را به منابع پایدار نداریم 

برای ما آورده ای ندارد و مشکلات را حل نمی کند.
در ادامه حجت الاسلام جواد نیک بین، نماینده مردم کاشمر، بردسکن، خلیل آباد و کوهسرخ در این جلسه گفت: یکی 
از دغدغه های شــهرداران موضوع مالیات بر ارزش افزوده و حذف شــهرهای کمتر از ۱۰ هزار نفر مانند انابد، شهرآباد، 

بردسکن، کوهسرخ و... است.
وی افزود: در همین خصوص طرح دو فوریتی به مجلس ارائه شده و پیش بینی می شود رأی هم بیاورد تا شهرداری های 

کم برخوردار مجدد بتواند از مالیات ارزش برافزوده برخوردار شوند.
در ادامه اصغر کوهسرخی، شهردار کاشمر مطالبات شهرداری از سازمان ها و نهادها و دستگاه های اداری و اجرایی را بالغ بر 
۱۸۰ میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: با توجه به پروژه های سرمایه گذاری که در شهر کاشمر وجود دارد از جمله سایت 

۲۰۰ هکتاری سید مرتضی تقاضای خط اعتباری هزار میلیارد ریالی را داریم.
وی از انجام مطالعات سایت ۲۶ هکتاری آرامگاه شهید مدرس در شهر کاشمر خبر داد و افزود: در خصوص این پروژه 

تقاضای تأمین اعتبار ۲۰۰ میلیارد ریال از محل ارزش افزوده یا مازاد تملک دارایی ها را داریم.
کوهسرخی عنوان کرد: پروژه فاضلاب شهری کاشمر به یکی از دغدغه های مردم کاشمر تبدیل شده که می طلبد در این 

خصوص تأمین اعتباری صورت گیرد.

نماینده مردم شــیروان در مجلس شورای اسلامی گفت: نبود و ضعف صنایع 
تبدیلی و تکمیلی در بخش های مختلف استان موجب خام فروشی شده است 

و ارزش افزوده کمی نصیب تولیدکنندگان می شود.
علی جدی روز گذشته به ایرنا اظهار داشت: خام فروشی در حوزه های مختلف 
کشاورزی و معدنی در استان زیاد است و کارخانه آلومینای ایران تنها فرصت 
برای فرآوری معدن در این استان است و مابقی مواد معدنی به صورت خام از 

استان خارج می شود.
وی افزود: با وجود ظرفیت های اقتصادی مناســب در این خطه از شمالشرق 
کشور، نبود صنایع پایین دستی، صنایع پسین و پیشین از چالش های فراروی 

صنعت خراسان شمالی است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره خام فروشی در بخش کشاورزی و دامپروری استان گفت: سالانه ۸۰۰ 
هزار راس دام به صورت زنده از استان خارج می شود، اگر این تعداد دام در استان کشتار شود، ارزش افزوده مناسب 

نصیب تولیدکننده می شود.
وی خاطرنشان کرد: باید واحدهای مربوط به فرآوری پوست و پشم حاصل از کشتار دام در استان ایجاد شود تا ارزش 

افزوده برای استان ایجاد شود.
نماینده مردم شیروان در مجلس شورای اسلامی افزود: دامپروری از پیشرانهای اقتصادی استان محسوب می شود، 
اما اکنون دام هایی که در قالب خرید تضمینی کشــتار می شود به علت ضعف زیرساخت ها راهی کشتارگاه های 

استان گلستان می شود.
وی بیان کرد: یک کشتارگاه در شیروان در حال راه اندازی است که امید می رود با بهره برداری از این واحد صنعتی، 
زنجیره تولید گوشــت کامل شــود، ظرفیت این واحد صنعتی در هر نوبت یکهزار راس دام سبک  و ۱۰۰ راس دام 

سنگین است که کمتر از ۱۸ ماه آتی به بهره برداری برسد.
جدی با بیان اینکه روزانه ۴۰۰ تن شــیر خام از استان خارج می شود گفت: اکنون شیر خام تولیدی دامداران هم 

از استان خارج می شود و در این شرایط، به علت نبود صرفه اقتصادی، جمعیت دامی استان در حال کاهش است.
وی خاطرنشــان کرد: زیرساخت ها برای فرآوری محصولات تولیدی باغداران استان هم مناسب نیست، محصولات 
باغی و سردرختی هم به علت کم بودن ظرفیت سردخانه ها و نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی با قیمت پایین فروش 

می رود و یا بخش زیادی از آن به ضایعات تبدیل می شود.
جدی یادآور شد: اگر سردخانه به میزان نیاز ایجاد شود، باغداران محصولات خود را ذخیره سازی کرده و  در خارج 

از فصل با قیمت مناسب عرضه می کنند.
نماینده مردم شیروان در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه باید زنجیره تولید در بخش های مختلف دامی، 
زراعی و باغی کامل شود، ادامه داد: در استان در زمینه داروهای گیاهی  ظرفیت های خوبی وجود دارد که اگر زنجیره 

تولید کامل شود، ارزش افزوده آن نصیب استان می شود.
خراسان شمالی در عرصه زراعی، باغی، دامی و شیلات دارای ظرفیت و استعداد بالایی است و ایجاد صنایع تبدیلی 

و تکمیلی در این بخش ها ضروری است.

اختصاص 5۰ میلیارد تومان اعتبار برای شهرداری های خراسان رضوی خام فروشی چالش فراروی صنایع معدنی و کشاورزی خراسان شمالی است

پایان میزبانی مشهد از 6 میلیون مهمان امام رضا )ع(
متولیان حوزه زیارت استان خراسان رضوی از ماه ها 
پیــش از آغاز دهه پایانی صفر حضور ۶ تا ۸ میلیون 
زائر در مشهد را پیش بینی کرده بودند که استان برای 
حضور این تعداد زائر در تمام حوزه ها از جمله اسکان، 
حمل ونقل درون و برون شهری و تهیه ارزاق در حالت 

آماده باش قرار گرفت.
با توجه به اتفاقاتی که برای زائران اربعین در مرزهای 
غربی کشــور به دلیــل ازدحام جمعیــت و کمبود 
امکانات رخ داده بود، زنگ خطر در مشهد با توجه به 
حضور میلیونی زائران نیز به صدا درآمد. مهم ترین و 
اصلی ترین دغدغه مسئولان و دست اندرکاران خراسان 
رضوی و شهرستان مشهد تامین اسکان برای زائران 

دهه پایانی صفر بود.
در دهه پایانی صفر سال ۹۸ حدود ۵ میلیون زائر به 
مشهد سفر کرده بودند، این در حالی است که امسال 
باتوجه به پیش بینی های صورت گرفته برای حضور 
حداکثر ۸ میلیون زائر در مشهد، مسئولان خراسان 
رضوی پیش از آغــاز دهه پایانی صفر احتمال وقوع 
بحران و کمبود اسکان برای زائران را پیش بینی کرده 
بودند. محسن داوری، فرماندار مشهد ۲۳ شهریور به 
ایســنا اعلام کرده بود که با وجود این حجم از زائر، 
شرایط مشهد در دهه پایانی صفر عادی نخواهد بود و 

شهر شلوغ خواهد شد.
پیش بینی روزهای سخت در مشهد

بــا وجود احتمال وقوع بحران در دهه پایانی صفر به 
دلیل ازدحام جمعیت، مســئولان استانی و شهری 
علاوه بر فضاسازی و آمادگی شهروندان و زائران برای 
روزهای سخت در مشهد، به دنبال پیشگیری از وقوع 

بحران احتمالی بودند.
حتی وضعیت آنقدر بحرانی پیش بینی شده بود که 
وحیدی، وزیر کشــور در ســفرش به مشهد در ۲۸ 
شهریور به زائران امام رضا)ع( در سراسر ایران هشدار 
داد که پیش از عزیمت به مشهد حتما محل اسکان 

خود را تدارک ببینند.
حسین باغگلی، معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری 
مشــهد در راســتای اینکه زائران باید آستانه تحمل 
خــود را در مواقع ســخت و خــاص افزایش دهند، 
در گفت وگویی دیگر به ایســنا اعلام کرد شــرایطی 
که در موقعیت هایی ماننــد دهه پایانی صفر، میلاد 
امام رضا)ع( و نوروز در مشــهد به وجود می آید اگر 

در هر شــهر دیگری نیز وجود داشته باشد، قطعا با 
کاســتی هایی مواجه خواهند شد؛ چون امکان اینکه 
زیرســاخت ها را برای حجم زیــادی از مخاطب در 
دوره های محدود فراهم کنیم، ممکن نیست. با توجه 
به اینکه در مشــهد پیک زائر داریــم، باید بپذیریم 
اگــر هر آنچه که در بخش دولتــی داریم را پای کار 
بیاوریم باز هم کفاف حجم زائران را نخواهد داد. تهیه 
زیرساخت های مورد نیاز جزو وظایف مسئولین است، 
امــا بیش از آنکه بخواهیم روی زیرســاخت ها مانور 
دهیم، باید در توســعه ظرفیت مردم و زائرانی که به 

مشهد مشرف می شوند کار کنیم.
با این وجود مطابق اعلام یوســف بیدخوری، معاون 
گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی، بیش از ۶۵۰ هزار ظرفیت اسکان، 
اعم از واحدهای اقامتی رسمی، موقت و اضطراری در 
مشــهد برای زائران فراهم شد. از این میزان ظرفیت  
بیش از ۲۴۰ هزار واحد تحت پوشش اماکن دولتی و 
رسمی، بیش از ۱۷۰ هزار واحد موقت و حدود ۲۸۰ 
هزار واحد اضطراری در مشهد برای زائران فراهم شد.

با این وجود باز هم ظرفیت پیش بینی شده اسکان در 
مشهد برای زائران محدود به نظر می رسید و کماکان 
احتمال بروز مشــکل اقامت زائران در سه روز پایانی 
ماه صفر وجود داشت. در این راستا مسئولان شهری 

پویش هر خانه یک زائرسرا را راه اندازی کردند.
بدون حضور مردم ظرفیت مشهد کافی بود

ســید عبدالله ارجائی، شهردار مشهد ۲۵ شهریور در 
مانور آزمایشی خدمات دهه پایانی صفر که در پایانه 
مسافربری امام رضا)ع( مشهد برگزار شد، عنوان کرد 
که هر خانه را یک زائرســرا کنیــد؛ چرا که در هیچ 
حالت دیگر شرایط برای اسکان زائران فراهم نخواهد 
شد. آمارها نشــان می دهد ظرفیت مشهد به اندازه 
خیل عظیم مشــتاقانی که مشرف می شوند نیست. 
در اکثر عرصه ها بدون حضور مردم ظرفیت اســتان 

و مشهد کافی نخواهد بود.
در ادامــه نیز حجت الاســلام گنابادی نــژاد، معاون 
هماهنگی و مدیریت امور زائران استانداری خراسان 
رضوی اعــلام کرد که ادارات موظف به فراهم کردن 
فضای اسکان برای زائران در ساختمان خود شده اند.

چند روز مانده به روزهای دهه پایانی صفر گزارشات 
منتشر شــده در فضای مجازی از افزایش غیرقانونی 

قیمت واحدهای اقامتی رسمی یا هتل ها خبر می داد 
که محمود مادرشــاهیان، رئیــس جامعه هتلداران 
خراســان رضوی در ۲۹ شهریور به ایسنا اعلام کرد 
که واحد اقامتی هتل های مشــهد از قبل نرخ گذاری 
شده و در صورت افزایش غیرقانونی نرخ ها به شدت 
با متخلفان برخورد خواهد شــد و واحدهای اقامتی 
متخلف پس از پایان دهه پایانی صفر پلمب خواهند 

شد.
بازگشت زائران؛ از مسائل و مشکلات احتمالی

با توجه به نزدیک شدن ایام تعطیلی و برنامه ریزی 
زائران برای حضور گســترده در مشــهد، بازگشت 
زائــران از دیگر مســائل و مشــکلات احتمالی در 
مشهد بود که پیش بینی لازم بابت آن صورت گرفته 
بود. حجت الاســلام حجت گنابادی نژاد اعلام کرد 
که ۱۵۰۰ دستگاه اتوبوس از وزارت راه وشهرسازی 
به پایانه مســافربری مشــهد اضافه خواهد شد تا 
موضوع بازگشت زائران در مشهد با مشکلی مواجه 

نشود.
همچنین ۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس از شهرداری تهران و 
مشهد برای بازگشت زائران درون استانی تدارک دید 
شــد. البته از همکاری استان های تهران، خوزستان، 
فارس، اصفهان، یزد، مازندران، گلســتان و البرز نیز 
نمی توان غافل شد که کمک های خوبی در حوزه های 

مربوط به استقبال از زائران در این ایام داشتند.
آستان قدس رضوی پای کار بود

آســتان قدس رضوی نیز در این مدت پای کار بوده 
است. به عنوان مثال برای ایام تعطیلی و شهادت امام  
رضا)ع( ۹۷ موکب خدمت رســان در ۵ محور مزین 
به نام شــهدا در حریم حرم مطهر رضوی مســتقر 
شد و خدمات فرهنگی، سلامت و پذیرایی به زائران 
ارائه کرد. همچنین این آســتان مجموعا برای ۵۰۰ 
هــزار پرس غذا در وعده های صبحانه، ناهار و شــام 
برنامه ریزی داشته است. برپایی بیمارستان صحرایی، 
۴۲ پایگاه امدادی و اســتقرار ۷۲ دستگاه آمبولانس 
در حرم مطهر و خیابان های منتهی به آن با همکاری 
اورژانس و هلال احمر از دیگر اقدامات آســتان قدس 

بوده است.
شهرداری مشــهد نیز در این ایام پای کار بود. تمام 
نیروهای خدمات  شهری مشــهد در ایام پایانی ماه 
صفــر در آماده باش کامل بودنــد. ۷۰ هزار ظرفیت 

اسکان موقت و اضطراری از ســوی شهرداری برای 
زائران فراهم شــد. وسایل حمل ونقل عمومی مشهد 
نیز سرویس دهی ویژه ای در ایام پایانی ماه صفر ارائه 
داد. سرویس دهی اتوبوسرانی در ایام پایانی در خصوط 
عبــوری و منتهی به حرم به صورت شــبانه روزی و 
رایگان فعالیت داشــت. همچنین در هسته مرکزی 
شهر ۱۴ هزار و ۵۰۰ پارکینگ برای زائران فراهم شد.
یکی از نگرانی های مدیریت استان تهیه ارزاق زائران 
بود که برای این موارد ۳ کارگروه تامین ارزاق، توزیع 
و نظارت بــر واحدهای صنفی در نظر گرفته شــد. 
همچنین ۵۰۰ واحد صنفی اطراف حرم شناسایی و 
مکلف شدند اقلام تامین شده را به قیمت مصوب در 

اختیار زائران و مردم قرار دهند.
زائران هیچ مشکلی برای اسکان در مشهد نداشتند

۵ مهر، مصادف با روز شــهادت امام رضا)ع( مطابق 
اعلام معاون اداره کل میراث فرهنگی خراسان رضوی، 
زائران هیچ مشــکلی برای اسکان در مشهد نداشتند 
و هیچ مســافری در مشــهد با کمبود واحد اقامتی 
در مشــهد مواجه نشد. تکمیل ۷۱ درصدی ظرفیت 
اسکان اعم از رســمی و غیررسمی در مشهد حاکی 
از این ادعا بود که تمام ظرفیت پیش بینی شــده در 
مشهد برای اسکان زائران به طور کامل مورد استفاده 
قرار نگرفت و هیچ زائر و مسافری در این ایام مشکلی 

بابت اقامت نداشت.
با آغاز موج بازگشــت زائران از ۲ مهــر ماه، مطابق 
اعلام حمیدرضا شهرکی، معاون حمل ونقل سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای برای جابجایی زائران 
حرم رضوی ســامانه مکانیزه لیســت انتظار بلیت 
اتوبوس بین شهری به  صورت محدود برای مسافران 
فاقد بلیت بازگشــت از پنجم مهرمــاه در پایانه امام 

رضا)ع( مشهد مقدس راه اندازی شد.
همچنین مطابق اعلام داریوش امانی، رئیس سازمان 
راهداری و حمل ونقل جــاده ای، ظرفیت ۸۰ درصد 
اتوبوس های برون شهری کشــور در دهه پایانی ماه 

صفر به بازگشت زائران رضوی اختصاص یافت.
در دهه پایانی صفر بیش از ۵.۸ میلیون زائر و مسافر 
وارد مشهد شــد، اما با وجود قرار گرفتن تعطیلات 
پایان ماه صفر در میانه هفته، بر آمار تعداد زائران در 
این مدت اضافه خواهد شد و موج بازگشت زائران تا 

روز شنبه ۹ مهر ماه ادامه خواهد داشت.
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بیرانوند به بازی برابر تراکتور می رسد؟
پزشــکان تیم فوتبال پرســپولیس در تلاش 
هستند دروازه بان ملی پوش این تیم را به بازی 

برابر تراکتور برسانند.
به گزارش ایســنا، علیرضا بیرانوند که پیش 
از ســفر تیم ملی فوتبال ایــران به اتریش از 
ناحیه کمر دچار مصدومیت کرده شــده بود، 
در دقیقه ۶۳ دیدار ایران برابر اروگوئه به دلیل 

مصدومیت زمین مسابقه را ترک کرد و تحت درمان پزشکان تیم ملی قرار گرفت. او 
حالا با بازگشت به تمرینات پرسپولیس تحت نظر پزشکان این تیم قرار گفته است.

پیگیری های خبرنگار ایسنا در این زمینه نشان می دهد بیرانوند هم چنان از ناحیه کمر 
احساس درد دارد اما پزشکان پرسپولیس در تلاش هستند او را به دیدار برابر تراکتور 

برسانند تا گل محمدی بتواند از دروازه بان ملی پوش تیمش استفاده کند.
تیم فوتبال پرسپولیس در جریان هفته هفتم لیگ برتر فوتبال ایران از ساعت ۱۸:۳۰ 

روز یک شنبه در ورزشگاه آزادی میزبان تراکتور است. 

شکست تیم ملی تنیس روی میز مردان 
ایران در مسابقات قهرمانی جهان

تیم تنیس روی میز مردان ایران اولین بازی 
خود در مســابقات قهرمانــی جهان چین را 

واگذار کرد. 
به گزارش ایسنا، نخستین روز مسابقات تنیس 
روی میز قهرمانی جهان چین برگزار شد و تیم 

ایران برابر ژاپن شکست خورد. 
تیم مردان ایران در اولین بازی مرحله گروهی 

به مصاف تیم ژاپن رفت و با نتیجه ۳ بر صفر شکست خورد. 
برای تیم ایران نوشاد و نیما عالمیان و امیرحسین هدایی بازی کردند.  

نیما در یک گیم و هدایی در دو گیم پیروز شدند. 
نتیجه این دیدار به شرح زیر است: 

ایران صفر- ژاپن ۳
انفرادی اول: نوشاد عالمیان ) رنکینگ ۷۸ جهان( صفر - توگامی ) رنکینگ ۴۵ جهان( ۳

انفرادی دوم: نیما عالمیان ) رنکینگ ۱۵۳ جهان( ۱ - هاریموتو ) رنکینگ ۴ جهان( ۳
انفرادی ســوم: امیرحسین هدایی ) رنکینگ ۱۲۸ جهان( ۲ - میزوکی ) رنکینگ ۱۱۹ 

جهان( ۳
دومین بازی ایران فردا)شنبه( برگزار می شود و تیم ایران به مصاف هنگ کنگ می رفت. 

تارتار: برای سه امتیاز به زمین می رویم
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن می گوید تیمش 
برابر پیکان برای کسب سه امتیاز وارد زمین 

می شود.
به گزارش ایســنا، تیم فوتبــال ذوب آهن در 
جریان هفته هفتم لیگ برتر فوتبال ایران عصر 
فردا)شنبه( میزبان پیکان است. مهدی تارتار، 
سرمربی ذوب آهن در نشست خبری پیش از 

این دیدار اظهار کرد: مثل همه بازی ها، بازی فردا برای ما سخت است. پیکان جوان و 
دونده اســت. جوانان همیشه انرژی زیادی دارند اما اشتباهات بیش تری هم می کنند.  
باید پا به پای جوانان پیکان بدویم و از اشــتباهات آن ها استفاده کنیم. اگر پا به پای 
آن ها بدویم می توانیم فردا روز خوبی را پشت سر بگذاریم. ما فردا برای کسب سه امتیاز 

وارد زمین می شویم و امیدوارم به هدف خودمان برسیم.
وی درباره وضعیت دارکو بیدوف هم گفت: یک سال و نیم قبل که به ذوب آهن آمدم 
دارکو بیدوف در ذوب آهن نبود. بعد از این که مهاجم ما مصدوم شــد، دارکو را تایید 

کردیم تا به تیم اضافه شود.
وی درباره وقفه لیگ هم گفت: تعطیلی لیگ بستگی به شرایط تیم ها دارد. برخی تیم ها 
شاید مصدوم داشته باشند و سود کنند و برخی هم ضرر کنند اما اولویت همیشه با تیم 

ملی است و در این زمینه سازمان لیگ تصمیم می گیرد.

معتمدکیا مدیر رسانه ای تیم ملی فوتبال شد
محسن معتمدکیا، مدیر روابط عمومی وزارت 
ورزش و جوانان با حفظ سمت، مدیر رسانه ای 

تیم ملی فوتبال ایران شد.
به گزارش ایسنا، محسن معتمدکیا  مدیر اداره 
کل روابــط عمومی وزارت ورزش و جوانان به 
عنوان مدیر رسانه ای تیم ملی ایران منصوب 
شد.معتمدکیا که از ســال گذشته به عنوان 

مدیر روابط عمومی وزارت ورزش و جوانان فعالیت می کند، با بازگشــت کی روش به 
تیم ملی ایران، از سوی این سرمربی پرتغالی دعوت به همکاری شد و در نهایت بعد از 
درخواست رییس فدراسیون فوتبال از وزیر ورزش، معتمدکیا با حفظ سمت به عنوان 
مدیر رسانه ای تیم ملی فعالیت خواهد کرد. معتمدکیا از سال ۸۲ کار رسانه ای خود را 
آغاز کرده و در این سال ها در رسانه های مختلفی از جمله ایسنا به عنوان خبرنگار، دبیر 
و ســردبیر فعالیت داشته است. او پیش از این چهار سال هم مسئولیت رسانه ای تیم 
ملی فوتبال را برعهده داشت.پیش از این محمد جماعت، مدیر رسانه ای تیم ملی ایران 

بود که با جدایی اسکوچیچ و آمدن کی روش، از تیم ملی جدا شد.

کی روش: این دشوارترین چالشی است که خدا پیش  روی من گذاشته

امیدوارم »هـو« نشوم
ســرمربی تیم ملی فوتبال کشــورمان در 
گفت وگویی مفصــل از چالش پیش رو با 
تیمش در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر صحبت 

کرد.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، کارلوس 
کی روش که اخیــراً و در فاصله تقریباً دو 
ماه مانده به آغــاز جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
جانشــین دراگان اسکوچیچ شد و هدایت 
تیم ملی فوتبال ایران را برعهده گرفت، در 
گفت وگو با برنامــه »ورلد فوتبال« از رادیو 
»بی بی ســی«، درباره آینــده حرفه ای اش 
با تیم ملــی ایران گفت: امروز نمی دانم که 
سرنوشتم با تیم ملی به کجا خواهد رسید، 
امــا امیدوارم این دوره حضورم در تیم ملی 
همراه با لحظه ای خاص برای هواداران ایران 
شود و اینکه بتوانیم به مرحله یک هشتم 
نهایی جام جهانی صعــود کنیم، چون ما 
می خواهیم در میان بهتریــن بازیکنان و 

بهترین تیم ها باشیم.
وقتی ما در جام جهانی هستیم، کوسه های 

بزرگ ظاهر می شوند
وی در ادامه با اشــاره به همگروهی ایران با 
تیم هایی همچون انگلیس و آمریکا اظهار 
داشــت: وقتی ما د ر جام جهانی هستیم، 
کوسه های بزرگ ظاهر می شوند، اما واکنش 
من به قرعه ای که نصیب ایران شد این بود 
که این گروه خاصی است، اما مهم این است 
که در جام جهانــی رقبای مان را بزرگتر از 
چیزی که هستند، نکنیم و خودمان را هم 
کوچک فرض نکنیم. من ســعی می کنم  
از قدرتم اســتفاده کنم و از برتری ام برای 

محافظت از بازیکنانم بهره ببرم.
باید مقابل بهترین تیم ها بازی کنیم، چون یا 

می بریم یا یاد می گیریم
ســرمربی پرتغالی تیم ملی در مواجهه با 
این پرسش که »با توجه به اینکه بازیکنانی 
از تیم شــما در پنج لیگ برتــر اروپا بازی 
می کنند، انتظارات از تیم ملی برای رسیدن 
به مرحله حذفی جام جهانی بالاســت. با 
توجه بــه اینکه گروه B به لحاظ میانگین 
رنکینگ تیم های حاضر در آنها در صدر دیگر 
گروه هــا قرار دارد، آیا به نظرتان این انتظار 
بالای هواداران از تیم ملی ایران واقع بینانه 
است؟«، خاطرنشان کرد: )باخنده( به نظرم 
ما همچنین در گروهی قــرار داریم که در 
رده بندی دستمزدی هم در بهترین جایگاه 
است. انتظارات هواداران بالاتر از انتظاراتی 
که ما از تیم داریم، نیست. ما انتظارات بالایی 
از تیم مان داریم. ما نمی توانیم بدون چنین 
انتظاراتی زندگی کنیم، در غیر اینصورت ما 
نیازی به هــواداران نداریم، نیازی به نفس 
کشیدن نداریم و غیره و غیره. هر روز صبح 
به بازیکنانم می گویم شما یک چالش پیش 
روی خود دارید و آنهم این است که باید بر 
خودتان غلبه کنید، اینکه به دیروز فکر کنید 
که چه کار کردید و امروز باید بهتر از دیروز 
باشید. وقتی بازیکنان اینطور فکر کنند، شما 
به عنوان مربی احساس راحتی می کنید. من 
باید یک چیزی را اینجا بگویم، ما با انگلیس، 
ولز و آمریکا در جام جهانی بازی می کنیم، 
اما نگرانی من از این است که گاهی اوقات 
مجبور به انجام دیدارهای دوســتانه ای با 
تیم هایی  همچون گینه و تیم هایی در این 
سطح می شویم که احترام زیادی هم برای 
آنها قائل هستم، اما سؤال اینجاست که آیا 
شما اعتبار خود را با شکست مقابل انگلیس 
از دست می دهید یا با شکست در یک بازی 
دوستانه مقابل تیمی در سطح خودتان؟! ما 
باید سعی کنیم مقابل بهترین تیم ها بازی 

کنیم، چون یا می بریم یا یاد می گیریم.
در جام جهانی داستان متفاوت است و جایی 

برای پیدا کردن شهرت نیست
»آیــا فکر می کنید با وجــود انگلیس، ولز 
و آمریکا در گــروه B به خصوص با وجود 
دو تیم آخر، این بهترین فرصتی است که 
تاکنون برای رساندن ایران به مرحله حذفی 
جام جهانی داشته اید؟ به نظر می رسد که 

ایران سطح برابری با تیم های ولز و آمریکا 
دارد.«، کی روش ۶۹ ســاله این پرسش را 
هم اینطور پاســخ داد: نه، من اینطور فکر 
نمی کنم، چون تمامی بازی های جام جهانی 
درجه سختی مشــابهی دارند. در بازی اول 
رویکرد ذهنی تیم خیلی مهم است، سپس 
در حالی پا به بــازی دوم می گذارید که به 
ترکیبی از نتایج گروه بستگی دارد و وقتی 
به بازی سوم می رسید فشار زیادی روی تیم 
وجود دارد، چون بــرای همه چیز یا هیچ 
بازی می کنید. ما مشکلی برای به رسمیت 
شــناختن انگلیس نداریم، چون آنها بخت 
اول صعود از این گروه به عنوان صدرنشین 
هســتند. در مورد برابری سطح ایران با دو 
تیم ولــز و آمریکا هم باید بگویم که وقتی 
بازی های مرحله گروهی جام جهانی شروع 
می شود، آنهم در چنین تورنمنت کوتاهی، 
داستان متفاوت است، چون جایی برای پیدا 
کردن شهرت نیست. در حال حاضر بازی با 
انگلیس برای ما مهم است و وقتی این بازی 
تمام شــد به بازی بعدی و سپس به بازی 

آخرمان فکر خواهیم کرد.
همگروهی با انگلیس باعث بهتر شدن تیم 

ما می شود
ســرمربی پرتغالی تیم ملی کشورمان در 
ادامــه در واکنش به این پرســش که »با 
توجــه به اینکه دوره خیلــی موفقی را در 
منچستریونایتد به عنوان دستیار سرالکس 
فرگوسن داشته اید، بازی با انگلیس در جام 
جهانی برای شما چه معنا و مفهومی دارد؟«، 
خاطر نشان کرد: بله، این بازی خاصی است، 
اما این هم یک بازی است که به بازی های 
ملی من به عنوان سرمربی اضافه خواهد شد. 
همگروهی با انگلیس باعث بهتر شدن تیم ما 
می شود، بازی مقابل تیمی بزرگ با بازیکنان 
بزرگ باعث سرافرازی است. در بازی مقابل 
انگلیس ما سعی خواهیم کرد تا به دنیا نشان 
دهیم که فوتبال تنها ورزشی است که اگر 
روزتان باشــد، اگر لحظه درست باشد، اگر 
آماده باشید و اگر از فرصت ها استفاده کنید، 
چیزی به اســم از پیش برنده وجود ندارد و 
هرگز کســی نمی تواند پیش از یک بازی 
بگوید که سه امتیاز این بازی در جیب مان 
اســت. بازیکنان انگلیس با آمادگی کامل 
به جام جهانی می آینــد با مربی ای )گرت 
ســاوت گیت( که ســال های زیادی آنها را 
می شناسد، آنها در چند سال اخیر راهنمایی 
خاص و روشنی داشته اند. دیگر چه می توانم 
بگویم؟ ما آماده ایم تا از رویارویی با انگلیس 

لذت ببریم.
هری کین می تواند در یک لحظه روند بازی 

را تغییر دهد
وی در ادامه در پاسخ به سؤالی دیگر مبنی 
بر اینکه »تیم شــما به خاطر دفاع بسیار 
مســتحکمش در طول هشــت سالی که 
پیش از این هدایت ایران را برعهده داشتید، 
مشــهور بود. در تقابل با هری کین اوضاع 
چطور پیش خواهد رفت؟«، گفت: )باخنده( 
باید این سؤال را از هری کین هم بپرسید. 
هری بازیکن فوق العاده ای اســت و برای او 
که بازیکنی بااســتعداد و در زمین رهبری 
فوق العاده است، احترام زیادی قائلم. کین 
بازیکنی اســت که می تواند در یک لحظه 
روند بازی را تغییر دهد، اما هرگز دوســت 
ندارم درباره بازیکنان بــه صورت انفرادی 
صحبت کنم. به نظرم قدرت تیمی مهمتر 
اســت، اینکه تیم توانایــی تصمیم گیری 
سریع تر در لحظات حساس را داشته باشد و 
از فضاها استفاده کند. مردم گاهی می گویند 
که شــما بازی دفاعی مستحکمی را انجام 
می دهید، اما واقعیت این است که ما نیاز به 
تمرکز بالا، عزمی راسخ و سازماندهی خوب 
در زمانی که توپ در اختیارمان نیســت، 
داریم. وقتی در خط حمله حریف بازیکنی 
مثل هری کین اســت، مــا باید به چنین 
روش و با ذهنیت برتری جویی بازی کنیم. 
این بدین معناست که ما تنها با این هدف 

به طور سازمان یافته دفاع می کنیم تا توپ 
را هر چه ســریع تر از حریف پس بگیریم و 
این خیلی مهم است، چون وقتی توپ را در 
اختیار می گیریم می دانیم که چطور توپ را 
به خط حمله انتقال دهیم و سعی می کنیم 

به پیروزی برسیم.
ساوت گیت مربی خیلی خوبی است و می داند 

چطور به کارش ادامه دهد
کارلوس کی روش در ادامه این پرسش را که 
»ساوت گیت به خاطر نتایجی که تیمش در 
سال ۲۰۲۲ گرفته، توسط هواداران انگلیس 
هو شده است. آیا ممکن است ما به نتیجه ای 
غیرقابــل انتظار در بــازی اول بین دو تیم 
انگلیس و ایران فکر کنیم؟«، اینگونه جواب 
داد: هو شدن توسط هواداران چیز جدیدی 
برای ما مربیان نیست. من هم چنین چیزی 
را پیش از این تجربه کرده ام. ســاوت گیت 
مربی خیلی خوبی اســت و می داند چطور 
به کارش ادامه دهــد. در حال حاضر برای 
من مهم است که از بروز چنین چیزی برای 
خودم جلوگیری کنم تا توســط هواداران 

ایران هو نشوم.
باید از شانس های خود مقابل تیم های 

انگلیس، ولز و آمریکا استفاده کنیم
»آیــا این فــرم بد انگلیــس در بازی های 
اخیــرش بــه تیــم شــما اعتمادبه نفس 
می دهد؟«، وی در پاســخ به این پرســش 
یادشــده هم گفت: نه، اینطور نیســت. ما 
تنها می توانیــم زمانی اعتمادبه نفس مان را 
بالا ببریم کــه از بهترین تیم ها چیزهایی 
یاد بگیریم و روحیه برتری جویی  خودمان 
را تقویت کنیم. چنین چیزی وجود ندارد 
که ما بر این باور باشیم که به خاطر مشکل 
تیمی دیگر به نتیجه می رسیم! اگر در روز 
مدنظر و در لحظه درست آماده نباشیم، مهم 
نیســت که حریف مان مشکل دارد یا خیر، 
قطعاً به موفقیت نخواهیم رسید. این دوره 
از جام جهانی درســت در کوران و اواسط 
فصل جاری لیگ برتر انگلیس برگزار خواهد 
شد که برای بازیکنان ما آسان نخواهد بود، 
چون بازیکنان انگلیس با آمادگی کامل و با 
جاه طلبی بالا به قطر خواهند آمد. انگلیس 
به لحاظ تیمی خیلی خوب است، بنابراین 
ما باید بهترین عملکردمــان را به نمایش 
بگذاریم و از شانس های خود مقابل تیم های 

انگلیس، ولز و آمریکا استفاده کنیم.
وظیفه ما ایجاب می کند تا عضوی از ملل 

متحد فوتبال باشیم
وی همچنین درباره اینکه آیا نگرانی از این 
بابت ندارد که تیمش ممکن است در جام 
جهانی قطر در رویارویی با تیم های انگلیس 
و آمریکا به دلیل مشکلات سیاسی دیرینه  
بین این سه کشــور دچار پریشانی شود، 
اظهار داشــت: این دو بــازی برای ما مثل 
دو بازی ســاده فوتبال اســت. یک چیز را 
پس از این همه ســال کار کردن در سطح 
حرفه ای فوتبال می توانم با قاطعیت بگویم 
کــه بازیکنان هر دو تیم ســعی می کنند 
ضمن لذت بردن از بازی شان و خلق بازی 
ســرگرم کننده، به پیروزی برسند. ببینید 
وظیفه ما ایجاب می کند تا عضوی از ملل 
متحد فوتبال باشیم و شادی و سرگرمی را 
خلق کنیم و این چیزی است که دقیقاً من 

می خواهم.
سرمربی تیم ملی که اخیراً جانشین دراگان 
اسکوچیچ شد تا برای دومین بار هدایت تیم 
ملی را برعهده بگیرد، درباره انگیزه اش برای 
هدایت مجدد تیم ملی ایران تأکید کرد: بعد 
از شکست تیم ملی مصر مقابل سنگال در 
فینال جام ملت های آفریقا آنهم در ضربات 
پنالتــی و پایان همکاری ام با فدراســیون 
فوتبال مصر من درگیر هیچ پروژه ای نبودم، 
بنابراین وقتی از فدراسیون فوتبال ایران با 
من تماس گرفتند که آیا آماده بازگشــت 
به تیم ملی هستی، همانطور که در پستی 
که در شــبکه اجتماعی هم نوشتم، وقتی 
خانواده شــما را به خانه فرا می خواند، تنها 

کاری که انجام می دهی این است که فقط 
آنجا حاضر شوی، ایمان خود را نشان دهی 
و آماده انجام وظیفه و مأموریت شوی. ایران 
در طول ۹ ســالی که آنجا بودم، خانواده و 
خانه دوم من بود، من دوران شگفت انگیری 
را در آنجا سپری کرده و با این بچه ها در آنجا 
کار کرده بودم. برخی از این بازیکنان زمانی 
که من هدایت تیم ملی را برعهده گرفتم، 
پســری بیش نبودند، امــا در ادامه نامزد 
کردند، ازدواج کردند و پدر شدند. )باخنده( 
حالا تصور کنید که یکی از همین روزها آنها 
پدربزرگ شود. امیدوارم این اتفاق در دوره 

مربیگری من بیفتد!
من برادر بزرگ تر بازیکنان تیم ملی هستم

»آیــا بازیکنان تیم ملی ایران با شــما در 
تماس بودند که به تیــم ملی برگردید؟«، 
کی روش در پاســخ به این ســؤال اظهار 
داشت: نه، اینطور نبود. بعد از اینکه رئیس 
جدید فدراسیون فوتبال ایران )مهدی تاج( 
و هیئت رئیسه فدراسیون تصمیم به ایجاد 
تغییر در کادر فنی گرفتند، پیام هایی بین ما 
)فدراسیون و خودش( رد و بدل شد، اما باید 
بگویم که این بازیکنان شگفت انگیز هستند 
و از زمانی که ایران را در سال ۲۰۱۹ ترک 
کردم با بســیاری از آنها در ارتباط بودم و 
با رد و بد کردن پیام ها از یکدیگر حمایت 
می کردیم و من بازی های همه آنها را دنبال 
می کردم. ما رابطه فوق العاده ای با هم داریم. 
)مجــری صحبت های کــی روش را قطع 
می کند و می گوید شما به نظر می رسد نقش 
پدر را برای بازیکنان تیم ملی دارید( پدر؟ ما 
عضوی از یک خانواده فوق العاده هستیم و 
بهتر اســت بگویم که من مثل برادر بزرگ 

آنها هستم.
در مورد جام جهانی با هیچ مربی رقابت 

ندارم
سرمربی پرتغالی تیم ملی کشورمان که در 
قطر چهارمین حضورش در رقابت های جام 
جهانی به عنوان ســرمربی را تجربه خواهد 
کرد، در پاســخ به این پرسش که »فرصت 
برای رسیدن به رکورد بورا میلوتینوویچ که 
پنج حضور در جام جهانی داشــته، چقدر 
در تصمیم تان برای بازگشــت به تیم ملی 
تأثیرگذار بوده است؟«، گفت: من در مورد 
جام جهانی با هیچ مربی رقابت ندارم. رؤیای 
من این بود که چهار بار از طریق مسابقات 
انتخابی به جام جهانی برسم که این اتفاق 

منحصربه فردی بود و طعم خاصی داشت.
زمانی که سرمربی تیم ملی ایران شدم این 

تیم فقط یک لژیونر داشت
وی در بخش دیگری از صحبت هایش یادآور 
شد: در جام جهانی ۲۰۱۴ بازیکنان جوانی 
همچون ســردار آزمون و مهدی طارمی را 
برای تیم ملی انتخاب کردم، اما در آخرین 
لحظــه این بازیکنان جوان را صدا زدم و به 
آنها گفتم که ببینید اســم شما در لیست 
نهایی ســفر به برزیل نیست، اما به کارتان 
ادامه دهید، من به شما اعتماد دارم. به آنها 
گفتم تمرکزتان را از دســت ندهید، چون 
فرصت شما هم از راه خواهد رسید. در جام 
جهانی ۲۰۱۸ تصور کنید که چه احساسی 
در قبال این بازیکنان جوان داشتم، علیرضا 
جهانبخش که در انگلیس بازی می کرد و 
حالا عضو تیم فاینورد است، طارمی که حالا 
برای پورتو بازی می کند، ســردار آزمون و 
مجید حسینی. در مورد مجید باید بگویم 
کــه او در حالی با تیم ملی در جام جهانی 
۲۰۱۸ مقابــل مراکش، اســپانیا و پرتغال 
بازی کرد که پیــش از آن هیچ بازی ملی 
در کارنامه اش نداشت. اگر این موضوع را با 
یک مربی اروپایی در میان بگذارید، خواهد 
گفت که بازیکنی که پیش از این به تیم ملی 
فراخوانده نشده است، نمی تواند در ترکیب 
تیم برای جام جهانی باشد، چون آماده بازی 
در این سطح نیست. به عنوان سرمربی ایران 
این یک چالش اســت که از بازیکنان لیگ 
ایران بازیکنانی را دعوت کنید و آنها را مورد 

ارزیابی قرار دهید. وقتی در سال ۲۰۱۱ من 
هدایت تیم ملی را برعهــده گرفتم، جواد 
نکونام تنها لژیرنر ایران بود که در اروپا بازی 
می کرد، اما حالا ما ۱۷ یا ۱۸ بازیکن داریم 

که در خارج از ایران بازی می کنند.
در این بازه زمانی کوتاه باید جادو کنم!

کی روش همچنین درباره فرصت کمی که 
برای آماده سازی تیمش برای جام جهانی 
قطر و آنالیز رقبا خواهد داشت، گفت: این 
چالش پیش روی من اســت و در این بازه 
زمانی کوتاه باید جادو کنم. باید از دانش و 
تجربیاتم و به خصوص از تعهد بازیکنانم و 
کمک فدراسیون استفاده کنم. شرایط به هر 
حال همین است و شکایتی هم ندارم. ما - 
در فاصله ۱۷ روز مانده به آغاز جام جهانی 
- باید با آن دست بازیکنان مان که در لیگ 
ایران مشغول به بازی هستند، اردوی مان را 
آغاز کنیم و وقتی لژیونرهای مان از اروپا به 
جمع ما اضافه می شوند، تنها هفت روز برای 
آماده سازی خود پیش از مصاف با انگلیس 
وقت خواهیم داشت. پس از این همه سال 
کار در فوتبــال حرفه ای، این دشــوارترین 
چالشی اســت که تاکنون خدا پیش  روی 
من گذاشته است. باید این را بگویم که من 
با بیشــتر این بازیکنانی که در حال حاضر 
در ترکیب تیم ملی هســتند به مدت سه، 
چهار یا شش ســال کار کرده ام و با برخی 
از آنها حتی بیشتر از این. آنها حالا بازیکنان 
پخته تر و باتجربه تری هســتند و برخی از 
این بازیکنان در سطح بالایی از فوتبال اروپا 
بازی می کنند. من آنها را می شناسم و وقتی 
چیزی می گویم، بازیکنان واکنشی از خود 
نشان می دهند که صادقانه باید بگویم انتظار 
چنین چیزی را در این مدت کوتاه و در این 
آماده سازی یک هفته ای نداشتم. بازیکنان 
ما در بازی با اروگوئه نشان دادند که چقدر 
منظم و سازمان یافته هستند و این را با تعهد 
بالای خود اجرایی کردند. ایران تیمی است 
که هرگز در طول دوران زندگی ام فراموشش 
نخواهم کرد. من در طول دوران حرفه ای ام 
در کشــورهای مختلف و با بازیکنان بزرگ 
زیادی کار کــرده ام، اما هرگــز بازیکنانی 
همچون بازیکنان ایران ندیده  ام که چنین 
عملکردی را با چنین احساسی از خود ارائه 

می دهند.
حالا وظیفه ماست که مردم ایران را 

خوشحال کنیم
سرمربی تیم ملی ایران در ادامه در واکنش 
به این سؤال که »آیا شــما و بازیکنان بار 
مســئولیت را روی شــانه های خود برای 
نشــاندن خنده روی چهره ایرانیان حس 
نمی کنید؟«، خاطر نشــان کرد: در زندگی 
فوتبالی مــا از زمانی که متولد شــده ایم، 
این احســاس مســئولیت همیشــه روی 
شــانه های مان وجود داشــته است. حالا 
وظیفه ماســت که مردم ایران را خوشحال 
کنیم. ما به مسئولیت خود واقف هستیم. 
ما انگیزه کافی برای بــازی کردن فراتر از 
محدودیت های مان و تلاش برای کســب 

پیروزی داریم.
ســرمربی پرتغالی تیم ملــی در پایان این 
پرســش را که »درست است که بازیکنان 
تیم ملی از شما شناخت خوبی دارند، اما با 
توجه به فرصت کمی که تا آغاز جام جهانی 
باقی مانده، اگر در قطر اوضاع طبق خواسته 
شما پیش نرود و جام جهانی ضعیفی داشته 
باشید، نگران این نیستید که میراثی که در 
ایران از خود به جا گذاشته اید، تحت تأثیر 
قرار بگیرد و اینکه چطور در این کشــور از 
شما یاد شــود؟«، گفت: البته که این یک 
ریسک اســت! هدف من و تیمم این است 

که هواداران را خوشحال کنیم.
به گزارش تسنیم، تیم ملی فوتبال ایران در 
اولین بازی خود در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
در تاریخ ۳۰ آبان به مصاف انگلیس خواهد 
رفــت و در ادامه با تیم هــای ولز و آمریکا 

روبه رو می شود.

511/1 - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  مشهد منطقه پنج

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

تکلیـف  تعییـن  قانـون  نامـه  آئیـن   ۱۳ مـاده  و  قانـون   ۳ مـاده  موضـوع  آگهـی 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقـد سـند رسـمی. برابـر رای شـماره  
۱۴۰۱۶۰۳۰۶۲۷۱۰۰۱۹۶۲ هیـات  موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی 
اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حـوزه ثبت ملک 
مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی خانـم فاطمـه عباسـی 
فرزنـد خـداداد در ششـدانگ اعیـان یـک بـاب منـزل  بـه مسـاحت  ۱۱۲/۵۶ متـر 
مربـع قسـمتی از پـلاک ۸۱  اصلـی بخـش ۹  واقـع در خواجـه ربیـع - بهمـن ۱۲ 
پـلاک ۱۴۲  اعیـان متعلـق به خـود متقاضی ، عرصـه موقوفه آسـتان قدس رضوی 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 
۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار اولین آگهـی به مدت 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجع قضایـی تقدیم 
نماینـد. بدیهـی اسـت در صورت انقضای مـدت مذکور و عدم وصـول اعتراض طبق 
مقـررات سـند مالکیـت صادر خواهد شـد.ضمنا صدور سـند مانـع از مراجعه متضرر 

بـه دادگاه نخواهـد شـد. م.الف۳۵۳ 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۷/۹.

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۷/۲۴.
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول :
حسین رفیعی

ایران دارای سریع ترین رشد عملکرد نوآوری و دومین کشور نوآور آسیای مرکزی و جنوبی
مدیر توانمندسازی صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری با بیان اینکه بر اساس گزارش 
GII ۲۰۲۲، پنــج کشــور در رده نوآورترین 

کشــورهای جهان قرار گرفته انــد، گفت: بر 
اســاس این گزارش ایران با ۷ رتبه ارتقا نسبت 
به سال ۲۰۲۱ در جایگاه ۵۳ جهان، جایگاه دوم 
منطقه آسیای مرکزی و جنوبی و جایگاه سوم 
کشــورهای دارای درآمد متوسط به پایین قرار 

گرفته است.
دکتر مرضیه شاوردی در گفت و گو با ایسنا با 
اشاره به انتشار گزارش شاخص جهانی نوآوری 
۲۰۲۲ گفت: بر اساس گزارش شاخص جهانی 
نوآوری ۲۰۲۲، کشورهای »سوئیس«، »ایالات 
متحــده آمریکا«، »ســوئد«، »انگلســتان« و 
»هلند«، نوآورترین اقتصادهای جهان هستند و 
چین در آســتانه ورود به جمع ۱۰ کشور نوآور 

جهان قرار دارد.
وی افزود: سایر اقتصادهای نوظهور نیز عملکردی 
قوی از خود به نمایش گذاشــته اند؛ نمونه آن 
کشورهای هند و ترکیه برای اولین بار در میان 

۴۰ کشور نوآور برتر جهان قرار گرفته اند.
 GII شــاوری اضافه کرد: همچنین گــزارش
۲۰۲۲ حاکی از آن اســت که با وجود شــیوع 
کووید- ۱۹ در ســال ۲۰۲۱، هزینه تحقیق و 
توسعه و سایر سرمایه گذاری های انجام  شده روی 
فعالیت های نوآورانه همچنان فزاینده بوده است، 
اما چالش هایی در ترجمه این سرمایه گذاری ها 

به آثار اقتصادی مشاهده می شود.
مدیر توانمندسازی صندوق نوآوری و شکوفایی 
خاطر نشان کرد: بررسی نتایج این گزارش نشان 
می دهد رشــد بهره وری، که معمولاً با افزایش 
نوآوری تحریک می شــود، راکد بوده اســت. 
همچنین با وجود افزایش هزینه های تحقیق و 
توسعه و سرمایه گذاری خطرپذیر، نشانه هایی از 
کاهش رشد پیشرفت فناورانه و پذیرش فناوری 
مشــاهده می شــود. البته، با پرورش دقیق تر 
بوم ســازگان های )اکوسیســتم های( نوآوری، 
دوره ای جدید از رشــد مبتنی بــر نوآوری به 
رهبری موج های نــوآوری »عصر دیجیتال« و 

»علوم عمیق« می تواند آغاز شود.
 ،۲۰۲۲ GII به گفتــه وی طبــق گــزارش
همزمــان با خروج از همه گیــری کووید- ۱۹، 
نــوآوری در یک دوراهی قرار دارد. در حالی که 

سرمایه گذاری های نوآوری در سال های ۲۰۲۰ و 
۲۰۲۱ افزایش یافت، چشم انداز سال ۲۰۲۲ به 
دلیل عدم قطعیت های جهانی و نیز به واسطه 
ادامه عملکرد ضعیــف در بهره وری مبتنی بر 
نوآوری، مبهم است. به همین دلیل نه تنها باید 
به سرمایه گذاری در نوآوری توجه داشته باشیم، 
بلکه باید به چگونگی ترجمه آن به آثار اقتصادی 
و اجتماعی نیز بیشــتر توجه کنیم. کیفیت و 
ارزش به اندازه کمیت و مقیاس برای موفقیت 

حیاتی خواهد بود.
مهمترین یافته های گزارش شــاخص جهانی 

نوآوری ۲۰۲۲ به این شرح است: 
برترین شرکت های جهانی از نظر هزینه تحقیق 
و توسعه، هزینه های R&D خود را تقریباً ۱۰ 
درصد افزایش دادند و به بیش از ۹۰۰ میلیارد 
دلار در سال ۲۰۲۱ رساندند که بیشتر از سال 
۲۰۱۹ )قبل از همه گیری( اســت. پیشران این 
افزایش عمدتاً ۴ صنعت »ســخت افزار فناوری 
اطلاعات و ارتباطــات و تجهیزات الکتریکی«، 
»نرم افــزار و خدمــات فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطات«، »داروســازی و زیســت فناوری« و 

»فلزات ساختمانی و صنعتی« بوده است.
ســرمایه گذاری در تحقیق و توسعه جهانی در 
ســال ۲۰۲۰ با نرخ ۳.۳ درصد رشــد کرد، اما 
نسبت به رشد تاریخی ۶.۱ درصدی سال ۲۰۱۹ 
کاهش یافته بود. تخصیص بودجه دولتی برای 

 R&D اقتصادهــای دارای بیشــترین هزینه
رشدی قدرتمند را در سال ۲۰۲۰ تجربه کرد؛ 
اما تصویر بودجه های دولتی R&D در ســال 
۲۰۲۱ بســیار متفاوت بــود؛ بودجه تحقیق و 
توسعه در جمهوری کره و آلمان روبه رشد بود، 
اما در ایالات متحده آمریکا و ژاپن کاهش یافت.

معاملات ســرمایه گذاری خطرپذیر در ســال 
۲۰۲۱ بــه میزان ۴۶ درصــد افزایش یافت و 
رکوردی قابل مقایسه با سال های رونق اینترنت 
در اواخــر دهه ۱۹۹۰ را ثبت کــرد. آمریکای 
لاتین و مناطق کارائیب و آفریقا شاهد قوی ترین 
رشد سرمایه گذاری خطرپذیر بوده اند. دورنمای 
ســرمایه گذاری خطرپذیر برای ســال ۲۰۲۲ 
معتدل تر است؛ سیاست های پولی سخت گیرانه 
و تأثیر آن بر ســرمایه خطرپذیــر به کاهش 

سرمایه گذاری خطرپذیر منجر می شود.
در رده بندی سالانه ظرفیت و خروجی نوآوری 
اقتصادهای جهان، تغییرات کلیدی در ۱۵ کشور 
برتر مشاهده می شود. ایالات متحده آمریکا به 
رده ۲، هلند به جایگاه ۵، ســنگاپور به جایگاه 
۷، آلمان به جایگاه ۸ و چین به جایگاه ۱۱ ارتقا 
یافته اند. کانادا به رتبه ۱۵ بازگشته است. ترکیه 
)۳۷( و هنــد )۴۰( برای اولین بار در میان ۴۰ 
کشور برتر جهان جای گرفته اند. ویتنام )۴۸(، 
ایران )۵۳( و فیلیپین )۵۹( اقتصادهایی با درآمد 
متوسط هســتند که سریع ترین رشد عملکرد 

نوآوری را تا به امروز داشته اند.
ایران با ۷ رتبه ارتقا نســبت به سال ۲۰۲۱ در 
جایگاه ۵۳ جهان، جایگاه دوم منطقه آســیای 
مرکزی و جنوبی و جایگاه سوم کشورهای دارای 
درآمد متوسط به پایین قرار گرفته است و برای 
دومین سال متوالی، در سطح توسعه خود از نظر 
نوآوری بالاتر از حد انتظار عمل کرده است. ایران 
در شاخص هایی مانند ثبت علامت تجاری )رتبه 
۱( و دانش آموختگان علوم و مهندسی )رتبه ۲( 
پیشتاز است. ایران از نظر خروجی های نوآوری، 
عملکردی مشابه اقتصادهای اروپایی با درآمد 
بالا مانند لتونی )رتبه ۴۱( و کرواسی )رتبه ۴۲( 

دارد. 
ایران دارای سریع ترین رشد عملکرد نوآوری و 

دومین کشور نوآور آسیای مرکزی و جنوبی
برخی اقتصادهای درحال توسعه از نظر نوآوری 
در مقایسه با سطح توسعه اقتصادی خود فراتر 
از انتظــار عمل کرده اند؛ از جمله کشــورهای 
اندونزی، ازبکستان و پاکستان. ۸ کشور دارای 
عملکــرد نــوآوری فراتر از انتظــار از صحرای 
آفریقا شــامل کشــورهای »کنیا«، »رواندا« و 
»موزامبیک« پیشتاز آن ها هستند. در آمریکای 
لاتیــن و کارائیب نیز برزیل، پرو و جامائیکا در 
مقایسه با سطح توسعه خود عملکردی فراتر از 

انتظار داشته اند.
ترکیه و هند، با ارتقای عملکرد نوآوری در سایه 
شوک های واردشده به زنجیره های تأمین جهانی، 
تأثیر مثبتی بر دورنمای نوآوری جهانی داشته اند 
و اندونزی پتانسیل نویدبخشی برای نوآوری از 
خود نشان داده است. سایر قهرمانان منطقه ای 
مانند شیلی و برزیل در آمریکای لاتین، آفریقای 
جنوبی و بوتسوانا در صحرای آفریقا نیز عملکرد 

نسبی خود در نوآوری را ارتقا داده اند.
به گزارش ایســنا، در دنیای به شــدت رقابتی 
کنونی، ســلاح اصلی صنایع و شرکت ها برای 
پیشــی گرفتن از رقبــا، فنــاوری و نوآوری 
 Global( اســت. شــاخص جهانی نوآوری
Innovation Index( یــا »GII« که همه 

ساله از ســوی سازمان جهانی مالکیت فکری 
)WIPO( انتشــار می یابــد، بــا بکارگیری 
مجموعه ای وسیع از شــاخص ها و معیارهای 
متنوع، وضعیت نــوآوری در مناطق مختلف 

جغرافیایی را بررسی می کند.

پزشکی

علمی

گروهی از محققان در یک مطالعه از توسعه 
حسگر زیستی که می تواند تومورهای مغزی 
را با بررسی کمتر از یک قطره خون تشخیص 

دهد، خبر داده اند.
به گزارش ایسنا و به نقل از تی ان، طبق گفته 
مؤسسه ملی ســرطان با وجود 
پیشرفت های قابل توجه، مرگ 
و میر ناشی از تومورهای مغزی 
همچنان بالا است. تشخیص های 
دقیق تر ممکن است وضعیت را 
بهبود بخشد، اما بافت برداری ها 
تهاجمی هستند و ممکن است 
برخی اطلاعات مهمی که باید پزشــکان در 

مورد ساختار تومور بدانند را ارائه ندهند.
در همیــن حــال، روش هــای مبتنــی بر 
تصویربرداری، حساسیت و وضوح کافی را ارائه 
نمی دهند. اکنون، گروهی از محققان انجمن 
شــیمی آمریکا، یک حسگر زیســتی ابداع 

کرده اند که می تواند به پزشکان در تشخیص 
دقیق ســرطان مغز از جزئی از نمونه خون 
کمک کند. برای درمان مؤثر ســرطان مغز، 
پزشــکان نه تنها باید وجود تومور بدخیم را 
تأیید کنند، بلکه باید تشخیص دهند که آیا 
تومور از همان ناحیه نشأت گرفته است )تومور 
اولیه( یا از سایر اندام ها )تومور ثانویه( به مغز 

منتقل شده است.
محققان در این مطالعــه از پرتوهای لیزری 
با شدت بالا برای تشــکیل نانولایه های سه 
 nickel-nickel( بعدی اکسید نیکل نیکل
oxide( بر روی یک تراشــه نیکل استفاده 

کردند. این فرآیند به ایجاد یک بیوسنســور/
حسگر زیستی فوق حساس منجر شد که به 
آنها اجازه می داد مقادیر بســیار کمی از مواد 
مشتق شده از تومور مانند اسیدهای نوکلئیک، 
پروتئین ها و لیپیدها را که از سد خونی-مغزی 

وارد گردش خون می شوند، شناسایی کنند.

دانشمندان شواهد جدیدی از آب مایع در زیر 
کلاهک یخی قطب جنوب مریخ یافته اند که 
موفقیت بزرگی در جستجوی مداوم حیات در 

کره سرخ است.
به گزارش دیلی میل، دانشــمندان شــواهد 
جدیدی را کشف کرده اند که نشان می دهد 
ممکن است آب مایع در مریخ وجود داشته 
باشد و نشان دهنده پیشرفتی در تلاش های 
طولانی مدت بشر برای فهمیدن 
این اســت که آیا ســیاره سرخ 
زمانی میزبان حیات بوده است 
یا نه. پژوهش دانشگاه کمبریج، 
نخستین شواهد مستقلی را ارائه 
می دهد کــه از داده هایی غیر از 
رادار مبنی بر وجود آب مایع در 
زیر کلاهک یخی قطب جنوب مریخ استفاده 
می کند.دکتر فرانسیس بوچر، نویسنده ارشد 
این مطالعه از دانشــگاه شفیلد در بیانیه ای 
گفــت: این پژوهش، بهترین نشــانه را ارائه 
می دهــد مبنی بر این که امــروزه آب مایع 
در مریخ وجود دارد؛ زیرا دو مورد از شــواهد 
کلیدی که ما در جستجوی دریاچه های زیر 
یخبندان روی زمین به دنبال آنها می گشتیم، 

اکنون در مریخ پیدا شده اند.
وی افزود: آب مایع یک عنصر ضروری برای 
تشکیل حیات است، اگرچه لزوماً به این معنی 

نیست که حیات در مریخ وجود دارد.
بوچر می گوید: برای اینکه آب موجود زیر قطب 
جنوب مریخ در چنین دمای سردی مایع باشد، 
ممکن است واقعاً شور باشد که همین موضوع، 
زندگی میکروبی را در آن دشوار می کند. با این 
حال، این امیــدواری را ایجاد می کند که در 
گذشته، محیط های قابل سکونت بیشتری در 
مریخ وجود داشــته است، چرا که در گذشته 
آب و هوای مریخ کمتر خشن بوده است. تیم 
پژوهشــی بین المللی که شامل دانشمندانی 
از دانشــگاه نانت و کالج دانشگاه دوبلین نیز 
می شد، از اندازه گیری ارتفاع سنج لیزری، شکل 
ســطح بالایی کلاهک یخی برای شناسایی 
الگوهای ظریف در ارتفاعات قطب جنوب مریخ 
اســتفاده کرد. آنها سپس نشان دادند که این 
الگوها، با پیش بینی هــای مدل رایانه ای برای 
چگونگــی تأثیر آب موجود زیر کلاهک یخی 
بر سطح مطابقت دارند.مریخ مانند زمین دارای 
کلاهک های یخی ضخیم آب در هر دو قطب 

شمالی و جنوبی خود است.

تشخیص تومورهای مغزی با یک قطره خون

کشف شواهد جدیدی از آب مایع زیر کلاهک یخی قطب جنوب مریخ


